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Stromy, stín, zurčící voda, socha malého 
Martinů s housličkami, amfi teátr a příjem-
ná místa k pikniku, ke kulturním akcím, kaš-
na… To vše Poličku čeká, pokud bude rea-
lizován záměr architektonické studie, jejímž 
autorem je MgA. Přemysl Kokeš a doc. Ing. 
Zuzana Ambrožová, Ph.D. 

Studii představil veřejnosti MgA. Přemysl 
Kokeš na besedě, kterou uspořádalo město 
Polička ve středu 21. července. Pan archi-
tekt nejprve přítomným v interiéru kostela 
sv. Jakuba promítnul a  okomentoval celý 
projekt a  poté pokračoval výklad a  také 
zodpovězení řady dotazů přímo v terénu. 

Náměstí B. Martinů v Poličce je pro au-
tory studie místem až mystickým, které 
svou polohou a výškou připomíná Akropoli 
v Aténách. V projektu pracují s významnou 
osou, která vede od věže barokní radnice 
na Palackého náměstí k budově fary. Nové 
navrhované prvky navazují na život našeho 
nejslavnějšího rodáka, jednak sochou malé-

Jak bude vypadat 
náměstí B. Martinů?

ho Martinů, který běží s housličkami domů, 
a také tématem vody a studánky (Martinů 
a  jeho Otvírání Studánek). Z  fontány by 
měla voda téct potůčkem až do Riegrovy 
ulice. Vysázeno má být 26 nových stromů 
na náměstíčku a dalších 7 stromů (stromo-
řadí lip) přinese potřebnou zeleň přímo do 
ulice Riegrova. Toto je pouze vybraná část 
informací z  navrhované studie (celý popis 
projektu najdete na webových stránkách 
města Poličky). 

Odhadované náklady realizace jsou ve 
výši 20–25 mil. Kč. Celý projekt by mohl 
být realizován v roce 2022 nebo 2023, dle 
dalších priorit a fi nančních možností města 
Poličky (např. oprava ulice Eimova). 

„Chceme vytvořit prostor, kde se budou 
místní obyvatelé rádi zdržovat a bude jim 
tu dobře…“ komentuje návrh architekt Ko-
keš. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

I v této těžké době zůstává Polička pouta-
vým místem jak pro oko turisty, tak pro stálé-
ho obyvatele. Od porevolučních let bylo město 
soustavně zvelebováno, napříč obcí se po-
stupně začaly probouzet modernizační a tech-
nologické tendence a v současnosti můžeme 
s jistotou tvrdit, že za situace mimo epidemii 
je na tom Polička v oblasti zboží a poskytování 
služeb lépe než kdykoli předtím. 

Stačí to však v globalizovaném světě pl-
ném možností pro současnou mladou ge-
neraci? Je malé město přitažlivé i přes svou 
omezenější nabídku, anebo se mladí lidé 
orientují na žádanější metropole, v  nichž 
mohou rozvíjet plně svůj potenciál? Ne pro 
všechny může být klid maloměsta vyhledá-
vaným cílem – obzvlášť pokud má člověk 
specifi cké představy o své profesní realizaci 
a vazbách, které chce v budoucnu navazo-
vat. Udržení mladých lidí v rodném kraji je 
dlouhodobě jednou z  priorit současného 
vedení města. A to zcela oprávněně – bez 
mladých lidí nemá žádné město svoji bu-
doucnost.

MLADÍ V POLIČCE: 
MÁME JIM CO NABÍDNOUT?
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RM schvaluje návrh materiálového a  dispozičního ře-
šení stavebních úprav další části komunikací na hřbitově 
u sv. Michaela v Poličce dle varianty III. 

RM schvaluje dodavatele akce „Realizace street wor-
koutového hřiště u ZŠ Na Lukách, ul. Švermova v Poličce“ 
společnost Flora Servis s. r. o, se sídlem Brno.

RM jmenuje členy komise pro otevírání obálek s nabíd-
kami, pro posouzení a hodnocení nabídek na veřejnou za-
kázku „Adaptační strategie na změnu klimatu pro město 
Polička“, ve složení dle důvodové zprávy.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  nájmu bytu zvlášt-
ního určení č. 110, o  velikosti 1+kk s  příslušenstvím, 
v  I. NP v  DPS „Penzion“ Polička, s  nájemcem, a  to na 
2 roky, s  účinností od 1. 7. 2021, dle důvodové zprávy. 
Výše měsíčního nájemného činí 978 Kč.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  nájmu sociálního 
bytu č. 2, o velikosti 1+kk v I. NP domu č. p. 374, ul. He-
gerova, Polička, s nájemcem, a to na 1 rok, s účinností od 
1. 7. 2021, dle důvodové zprávy. Výše nájemného činí 
64,70 Kč za 1m2 podlahové plochy bytu.

RM pověřuje člena zastupitelstva města Ing. Josefa Ba-
láše, Ph.D. přijímáním projevu vůle snoubenců, že spolu 
vstupují do manželství a prováděním sňatečných obřadů 
s účinností od 22. 6. 2020.

RM schvaluje poskytnutí odměn ředitelům škol a škol-
ských zařízení zřízených městem Poličkou za období a ve 
výši dle důvodové zprávy. 

RM schvaluje změnu platového výměru ředitelky Ma-
teřské školy Rozmarýnek, se sídlem Polička, s účinností od 
1. 7. 2021 dle důvodové zprávy.

RM schvaluje uzavření školní družiny Masarykovy zá-
kladní školy Polička a  Základní školy Na Lukách Polička 
v době letních prázdnin v roce 2021 dle důvodové zprávy.

RM bere na vědomí přehled a  výsledky provedených 
kontrol ve školách a školských zařízeních zřízených měs-
tem Poličkou za období červen 2020 – červen 2021 dle 
důvodové zprávy.

RM jmenuje členy školské rady Masarykovy základní 
školy Polička pro funkční období od 12. 7. 2021 do 11. 7. 
2024 ve složení dle důvodové zprávy. 

RM jmenuje členy školské rady Základní školy Na Lu-
kách Polička pro funkční období od 12. 7. 2021 do 11. 7. 
2024 ve složení dle důvodové zprávy.

RM schvaluje koncept zápisu do kroniky města Poličky 
za rok 2020 dle důvodové zprávy. 

RM schvaluje účetní závěrku příspěvkové organizace 
Tylův dům za rok 2020.

RM schvaluje příspěvkové organizaci Tylův dům vy-
účtování závazných ukazatelů rozpočtu roku 2020 a  fi -
nanční vypořádání ztráty dle návrhu ředitele Tylova domu 
uvedeného v důvodové zprávě.

RM schvaluje uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene a dohody o umístění stavby č. „IV-12-
2022768/01, Polička p. č. 4150/4, smyčka+SS 100“ a násled-
né uzavření vlastní smlouvy o zřízení služebnosti mezi městem 
Poličkou, jako povinným a ČEZ Distribuce, a. s., se sídlem Dě-
čín IV-Podmokly, jako oprávněným z věcného břemene.

RM jmenuje komisi pro otevírání obálek s  nabídkami 
a hodnotící komisi zadávacího řízení na prodej pozemků 

na stavbu bytového domu v lokalitě Mánesova, ul. U vleč-
ky, Polička, dle důvodové zprávy.

RM schvaluje uzavření smlouvy o nájmu bytu č. 4, o ve-
likosti 2+1 s příslušenstvím ve II. NP domu č. p. 86, ul. Ota-
karova, Polička, s nájemcem, na dobu určitou, a to na tři 
měsíce – do 30. 9. 2021, dle důvodové zprávy. Základní ná-
jemné je stanoveno ve výši 40,23 Kč/m2 podlahové plochy.

RM schvaluje uzavření kupní smlouvy číslo 102 na do-
dávku tepelné energie v domovní plynové kotelně v byto-
vém domě č. p. 374 na ulici Hegerova v Poličce mezi spo-
lečností T. E. S., s. r. o. Polička jako prodávajícím a městem 
Poličkou, jako kupujícím. 

RM schvaluje uzavření dodatku č. 7 k mandátní smlouvě 
o správě, zajišťování údržby a oprav bytového a nebytové-
ho fondu ze dne 17. 12. 2007 mezi městem Poličkou, jako 
mandantem a společností T. E. S., s. r. o., se sídlem Polička, 

Usnesení
přijatá na 15. schůzi 
Rady města
12. července 2021

RM schvaluje zapojení se do projektu „Kameny zmize-
lých – Stolpersteine“.

RM schvaluje reedici knihy „Lid Bible v  Poličce – 
vznik, vývoj a zánik židovské obce“ z roku 2014 v počtu 
500 ks a zařazení výdajů k tomuto účelu do návrhu roz-
počtu roku 2022.

RM ukládá OVV prověřit fi nanční a časovou náročnost 
zřízení nového pomníku obětem holocaustu.

RM schvaluje uzavření smlouvy o vzájemné spoluprá-
ci mezi Masarykovou ZŠ a Spolkem přátel a absolventů 
Masarykovy ZŠ.

RM schvaluje změnu platového výměru paní Lenky 
Červené, Dis., ředitelky Mateřské školy Luční.

RM schvaluje rozhodnutí č. 1 o poskytnutí dotace na 
fi nancování zvýšených provozních výdajů pro DPS „Penzi-
on“ Polička ve výši 179 747 Kč.

RM projednala podnět ze dne 15. 6. 2021 ve věci „Re-
tail Parku Polička“ s tím, že konkrétní body byly v rámci 
probíhající komunikace investorovi předloženy a i v rámci 
dalších kroků bude trvat snaha města maximálně zohled-
nit oprávněné požadavky občanů města.

RM jmenuje na návrh tajemníka MěÚ Polička s účin-
ností od 1. 8. 2021 do funkce vedoucí odboru správy ma-
jetku MěÚ Polička Ing. Květu Vomočilovou. 

RM neschvaluje poskytování fi nanční podpory (dotace 
ani půjčky) pro výměnu stávajících stacionárních zdrojů na 
pevná paliva zařazených do nižší emisní třídy než 3. 

RM neschvaluje poskytování fi nanční podpory (dotace 
ani půjčky) pro instalaci akumulačních nádrží u stacionár-
ních zdrojů na pevná paliva nad rámec pokynů výrobce. 

RM schvaluje uzavření dodatku č. 1 k příkazní smlou-
vě na poskytnutí služeb v souvislosti s veřejnou zakáz-
kou s názvem „Činnosti související s provozováním kana-
lizace pro veřejnou potřebu ve vlastnictví města Polička“ 
uzavřené dne 7. 5. 2021 mezi městem Poličkou, jako 
příkazcem a společností VHOS, a.s., se sídlem Moravská 
Třebová.

RM schvaluje složení komise pro otevírání obálek s na-
bídkami a hodnotící komise pro výběr dodavatele veřejné 
zakázky „Parkové úpravy v lokalitě Bezručova – Polička – 
Park Zahrádky, Zahradní úpravy“ ve složení dle důvodové 
zprávy. 

RM neschvaluje záměr prodeje části pozemkové parce-
ly č. 658/7 o výměře cca 300 m2 v k. ú. Modřec. 

RM schvaluje záměr prodeje části pozemkové parcely 
č. 144/1 o výměře cca 200 m2 v k. ú. Lezník. 

RM schvaluje záměr prodeje pozemkové parcely 
č. 385/14 o výměře 32 m2 v k ú. Polička, dle důvodové 
zprávy. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o nájmu bytu zvláštní-
ho určení č. 4, velikosti 1+1 s příslušenstvím v I. NP domu 
č. p. 941, Sídliště Hegerova, 572 01 Polička, s nájemcem, 
na dobu určitou, a to na šest měsíců – do 31. 1. 2022, dle 
důvodové zprávy. Základní měsíční nájemné je stanoveno 
ve výši 40,23 Kč/m2 podlahové plochy.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  nájmu pozemku, 
jejímž předmětem je nájem části pozemku p. č. 3264/6 
o výměře cca 110 m2 v k. ú. Polička, dle důvodové zprávy. 
Smlouva bude uzavřena na dobu neurčitou, nájemné bude 
činit 5 Kč/m2/rok.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  poskytnutí dotace 
KH/21/73693 na realizaci kulturních akcí na hradě Svo-
janov s Pardubickým krajem.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  poskytnutí dotace 
KH/21/73707 na konání multižánrového festivalu „Polič-
ka*555“ s Pardubickým krajem.

RM schvaluje prominutí pohledávky Městského muzea 
a galerie, ve výši 2 tis. Kč za pronájem prostor při koná-
ní koncertu ve vztahu ke skupině „Paní věší prádlo“ dne 
10. 7. 2021. Výtěžek bude poskytnut Českému červenému 
kříži na pomoc Moravě.

Usnesení
přijatá na 14. schůzi 
Rady města
28. června 2021

RM schvaluje poskytnutí okamžitého peněžitého 
daru na pomoc obcím postiženým přírodní katastrofou 
ve výši 20 tis. Kč jako maximální částku v pravomo-
ci rady města. Dále souhlasí s  nabídkou poskytnutí 
materiální pomoci ve formě zpracovaného dřeva na 
opravy domů. 

RM pověřuje řízením odboru správy majetku Měst-
ského úřadu Polička paní Marcelu Špačkovou s účin-
ností od 1. 7. 2021 do nástupu nové vedoucí odboru 
vzešlé z výběrového řízení dle §7 zákona č. 312/2002 
Sb. o  úřednících územních samosprávných celků ve 
znění pozdějších předpisů. 

jako mandatářem, jehož předmětem je aktualizace „Přehled 
bytů ve správě mandatáře“, který je přílohou této smlouvy.

RM schvaluje uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo 
na zpracování projektové dokumentace na rekonstruk-
ci technologie strojovny chlazení na zimním stadionu 
v Poličce se společností Energo Choceň, s. r. o.

RM pověřuje řízením odboru fi nančního a  plánovacího 
Městského úřadu Polička Ing. Ivanu Vackovou s účinností od 
1. 7. 2021 do nástupu vedoucího/vedoucí odboru z vypsaného 
výběrového řízení dle § 7 zákona č. 312/2002 Sb. o úřednících 
územních samosprávných celků ve znění pozdějších předpisů. 

RM schvaluje uzavření kupní smlouvy na prodej vyřaze-
ného požárního vozidla AVIA jednotky SDH Střítež.

RM schvaluje poskytnutí fi nančního daru ve výši 20 tis. 
Kč panu Jiřímu Kalvodovi, bytem Polička jako výraz podě-
kování za snahu o záchranu lidského života.
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V  červnu i  v  červenci byla brána polič-
ského koupaliště otevřena po většinu dnů, 
a  i  přes vládní opatření proti šíření koro-
naviru zůstává ve velké oblibě. Nejvyšší 
denní návštěvnost byla v úterý 6. 7. 2021 – 
635 osob. Celkem od 18. 6. do 30. 6. 2021 
využilo koupaliště 2 255 osob. Pro srovnání, 
v  loňském roce ho navštívilo od 12. 6. do 
30. 6. pouze 688 osob. Nízká návštěvnost 
roku 2020 byla způsobena nepříznivým po-
časím. V  červenci 2021 přišlo od 1. 7. do 
14. 7. celkem 2 232 osob.

Koupaliště je v červenci a v srpnu otevře-
no denně od 10 do 20 hodin. Kromě hlav-
ního bazénu mohou zájemci využít i plážo-
vé volejbalové hřiště, dětské brouzdaliště 
a  dvě skluzavky. K  zapůjčení jsou lehátka 
a slunečníky. Občerstvení nabízí místní bis-
tro. 

Poličské koupaliště je oblíbeným místem 
i návštěvníků z okolních měst, kteří se do 
Poličky rádi vrací. Hosté si chválí nejen 
dobré služby, ale i velmi příjemné prostředí, 
kde k odpočinku a opalování zvou zatrav-
něné břehy s dostatkem stínu, který vrhají 
vzrostlé stromy. 

Přejeme našemu koupališti hodně sluníč-
ka a teplých letních srpnových dnů a mno-
ho spokojených hostů. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

Oblíbené
koupaliště

Z  důvodu opravy silnice II/360 z  Poličky 
do Korouhve realizované Pardubickým krajem 
je uzavřena od dubna tohoto roku výše uve-
dená komunikace. Firma Skanska a. s. kromě 
rekonstrukce silnice provádí i  opravu dvou 
mostů, které jsou její součástí. Most v Poličce 
v ulici Zákrejsova bude dle vyjádření zhotovi-
tele díla opraven a zprůjezdněn dne 2. srpna 
2021. Současně bude otevřena silnice z Polič-

Dokončení mostu
v ulici Zákrejsova

ky do Bořin. S touto změnou se posune i mís-
to pokračujících oprav, a  to dál směrem na 
Korouhev. Uzavřena bude tedy silnice z Bo-
řin do Korouhve. Zde bude zároveň probíhat 
oprava dalšího mostu (před obcí Korouhev). 

Pro řidiče osobních vozidel se bude měnit 
objízdná trasa. Ta povede nově z Poličky na 
Sádek, Korouhev a Jimramov. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města
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Se začátkem prázdninové a turistické sezóny na-
bízíme v Poličce novinku cyklistům, kteří využívají 
elektrokola. Na Palackého náměstí byla umístěna 
nová veřejná cyklonabíječka. Nabíjecí stanice je 
pro šest kol a  je umístěna naproti restauraci Plů-
tek. Provozní doba stanice je dle provozní doby 
restaurace Plůtek Polička http://plutek.cz/, kabely 
jsou k zapůjčení oproti vratné záloze právě v této 
restauraci. Nabíjecí stanice byla umístěna v centru 
města a v dosahu restauračních zařízení a zahrá-
dek tak, aby její uživatelé mohli nabít svá kola a zá-
roveň si v klidu odpočinout a „dobít“ i svoji energii. 
Na náměstí byly zároveň instalovány nové stojany 
na kola. Další nabíjející stanice bude instalována na 
hradě Svojanově. 

Tak jako v  předchozích letech, i  letos dopravu 
turistickou oblastí Českomoravské pomezí v letních 
měsících usnadňují cyklobusy. K  zajímavým mís-
tům vás dopraví, ať už se rozhodnete vyrazit pěšky 
či usednout na sedlo kola. Pět linek napříč regio-
nem bude v provozu vždy o víkendech a státních 
svátcích až do konce září. 

Vydejte se na výlet a nechte se cyklobusem při-
blížit k  oblíbeným místům Českomoravského po-
mezí i zajímavým cílům v okolí. I letos budete moci 

Novinky pro cyklisty

využít také linek zajíždějících až na Dolní Moravu 
nebo do blízkosti Žďárských vrchů.

Využít můžete například Růžovou linku 680017 
Cyklobus odjíždí z Poličky v 9:35 a výlet si může-

te udělat například na tato místa:
- Borová, rozhledna Terezka u Proseče
- Proseč, Toulovcovy maštale
- zámek Nové Hrady
- Vysokomýtsko a Litomyšlsko
- rozhledna na Kozlovském vrchu
- cyklostezky na Orlickoústecku
Letáky s podrobným jízdním řádem jsou k dispo-

zici v poličském informačním centru.
A  do třetice pro milovníky cyklistiky. Město 

Polička ve spolupráci s  dalšími Královskými věn-
nými městy nabízí novou cyklomapu. Zde najdete 
kromě podrobné mapy i detailní popis jednotlivých 
tras a zajímavosti o místech, která můžete navští-
vit. Vydat se můžete například za Ohnivou sviní na 
hrad Svojanov či za Karafi átovými Broučky do Ji-
mramova a Dobrými rodáky do městečka Bystré. 
Mapy si opět můžete zdarma vyzvednout v polič-
ském IC. 

Takže hurá na kolo! 
Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města
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Možná zní titulek tohoto sloupku zvláštně, 
ale je to tak. V sobotu 10. 7. jsme uspořádali 
s  alternativní zábavovkou Paní věší prádlo 
benefi ční koncert na podporu obcí poniče-
ných tornádem na Jižní Moravě. Muzeum 
praskalo ve švech, lidé se veselili jak diví 
a fi nální vybraná částka činila v závěru ve-
čera neuvěřitelných 50 996 Kč. Celou částku 
z  dobrovolného vstupného i  z  prodeje ob-
čerstvení zaveze část kapely přímo k posti-

PANÍ VĚŠELA PRÁDLO PRO MORAVU
ženým rodinám. Děkujeme všem, kteří přišli 
a rozhodli se pomoci. Nečekali jsme to, užili 
jsme si to a těší nás, že podpoříme společně 
dobrou věc. Velký dík patří také Městskému 
muzeu a galerii Polička, které nám zdarma 
věnovaly na večer prostory, bez nichž by se 
koncert neobešel. Myslím, že jsme se všichni 
ujistili o tom, že to mělo smysl.

Za kapelu 
Michaela Mužíková 

Polička pomáhá na Moravě

Asi každému z  nás naskočila husí kůže, 
když se z médií dozvěděl o úderu tornáda na 
Jižní Moravě. Precedens živelné síly však ne-
byl tím jediným, co se přes Moravu přehnalo, 
byla to také vlna lidské solidarity. Mezi těmi, 
kdo odjel pomáhat na Moravu, byli i dobro-
volníci z Poličky. Například Linda Pražanová, 
Michal Chmel a  D. M., který si nepřál být 
jmenován. 

Linda, Michal i  D. se shodli v  tom, že se 
na Moravu vydali jednoduše pomoci. Když 
se k motivaci přidaly časové dispozice a dvě 
zdravé ruce, neváhali. Z  toho, co viděli, jim 
bylo jasné, že se opravy ponesou v dlouhodo-
bé perspektivě. „Minimálně po celé prázdni-
ny,“ říká Michal. „Na stavební práce bude po-
třeba mnoho řemeslníků, stavbařů a tesařů. 
Velice důležité bude také uklidit okolí.“

Výhledově lze očekávat, že první vlna po-
máhajících opadne. O to více bude třeba vy-
trvalců v budoucnu. 

A jak se do postižených oblastí dobrovol-
níci dostali? Každý jinak. Rodina kolegy M. 
D. byla v  postižených oblastech, jel proto 
za konkrétními jmény, což mu v sobotu po 
živelné pohromě usnadnilo práci. Linda byla 
v Hruškách. „Média neustále prezentovala, že 
dobrovolníků je dost, ale já viděla na sociál-
ních sítích příspěvek herce Jana Kominíka, 
který nabádal k tomu, aby lidé dál pomáhali. 
Získala jsem od něj cenné informace, že mě 
policie navede, kam bude potřeba. Dva km 
za Hruškami jsem se vydala pěšky do ves-
nice, ale ihned mi s autem zastavila místní 
paní a odvezla mě do epicentra. Takže neby-
lo těžké se tam dostat.“ Michal jel do Hodo-
nína s kolegou z poličské charity. Registroval 
se zde u  stánku a  dále je nasměrovali dle 
potřeby. 

Samotná pomoc zahrnovala nejrůzněj-
ší činnosti. Čištění střech od zbytků kryti-
ny a  suti, úklid nepořádku z domů a okolí, 
rozvoz materiálu a potravin do postižených 
obcí, snaha o záchranu stavebního materiá-

Dobrovolníci z Poličky
odjeli na Moravu

lu, zboží z obchodů apod. „Také jsem se ve 
chvílích přestávky ujala role baviče a snažila 
se zvednout náladu místním,“ směje se Lin-
da. K opravám je nyní třeba hlavně stavební 
materiál, k  práci široké spektrum techniky 
aj. dle aktuálních seznamů. V budoucnu ale 
výčet prací a materiálů končit nebude, až se 
opravené stavby budou znovu omítat apod.

Organizace dobrovolníků fungovala dle 
všech dotázaných dobře. V Moravské Nové 
Vsi koordinuje pomoc ADRA, v  Mikulčicích 
Diecézní Charita, v Hruškách Diakonie, v Lu-
žicích Červený kříž a  v  Hodoníně Diecézní 
charita. „Obec a policie koordinovala těžkou 
techniku a  přijíždějící pomocníky. Ostatní 
lidé se bez problému domluvili mezi sebou,“ 
říká D. Linda mluví podobně – byla jednodu-
še navedena, aby šla dům od domu a ptala 
se, co kdo aktuálně potřebuje. 

Co všechno utrpělo škody? „Všechno. 
Doslova a  do písmene,“ dosvědčuje Linda. 
Omlácené fasády, úroda, hřbitovy. „Vypadá 
to mnohem hůř než v televizi nebo z fotek 
na internetu… Když jsem to viděl na vlastní 
oči, nemohl jsem uvěřit tomu, že se něco ta-
kového stalo v ČR,“ popisuje Michal. „A v ne-
poslední řadě utrpěli samotní lidé.“ 

Při práci nebylo místo pro konfl ikty na 
žádné straně. „Všichni fungovali dokonale 
a  je to logické. Dřít rukama vám nepřije-
de žádný prudič. Proto žádné neshody ani 
hádky neprobíhaly.“ Lidé sem jeli pomoci ze 
všech koutů ČR, ale také ze Slovenska. 

Silné emoce z  prožitého neštěstí i  ze 
svědectví totální destrukce daly vzniknout 
mnoha přátelstvím, solidaritě i  rovnosti. 
„Zmizelo veškeré vykání, rozdíly ve věku, 
hodnostech i složkách. Všichni s touhou po-
moci si byli rovni, byli vítáni. Pomáhali si na-
vzájem. Ze zbytků domovů se ozývaly věty 
typu ‚tady je lednice, vezmi si cokoliv‘. Prostě 
se všichni na chvíli stali velkou pracovní ro-
dinou,“ líčí Linda. Solidarita dodala Morava-
nům optimismu. I tak se však mnozí přiznali, 

Desítka dobrovolných hasičů z  Poličky, 
Lezníka a  Stříteže strávila začátkem čer-
vence několik dnů v  obci Moravská Nová 
Ves, v  jedné z  obcí zasažené ničivým tor-
nádem. Hasiči pomáhali zejména při opravě 
střech poškozených domů. Všem zúčastně-
ným, kteří pracovali zdarma ve svém vol-
ném čase a dovolené, tak patří velké podě-
kování za jejich pomoc a pracovní nasazení. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

Naši hasiči
na Moravě

že si zašli k lékaři pro uklidňující léky. A i ve 
všudypřítomné dobrotě existovaly výjimky. 
„Bohužel se našli i tací, které policie zatkla 
v prvních dnech, když začali rabovat nemo-
vitosti. K tomu není co dodat.“ 

Tyto excesy však nemohly předčit to, co 
druzí vyvážili svou silou a vytrvalostí. 

Na otázku, co si dobrovolníci ze své cesty 
odnesli, padlo podobné líčení pocitů i zkuše-
ností. „Napadá mě, že bychom se tak, jak se 
k sobě nyní chovají lidé na Moravě, měli cho-
vat všichni po celý svůj život,“ shrnul D. M. 
„Klobouk dolů před všemi, kteří pomáhají,“ 
odpověděl Michal. 

„V podstatě každá minuta tam se mi vry-
la do paměti. Ambivalence zoufalství, únavy 
a lítosti balancovala s radostí z jednoty a se-
mknutosti lidí kolem. Byla jsem šťastná, že 
jsme neposlechli média a vydali se na vlastní 
pěst pomoci,“ shrnula na závěr Linda. 

Michaela Mužíková



5

PO
LI

ČS
KÉ

 F
Ó

RU
M

Před nedávnem se na sociálních sítích 
strhla diskuse k  příspěvku o  nové úpravě 
ostrůvků v oblastech před nádražím, kolem 
ZUŠ, v ulici Na Bídě, kolem kruhového objez-
du a také letničkových záhonů kolem hra-
deb v ul. Komenského. U diskutujících tyto 
úpravy nevzbuzovaly mnoho důvěry. Událo 
se tak ještě před otisknutím článku pana 
Matouše v Jitřence č. 7. Na základě této roz-
vířené diskuse se uspořádalo 29. června fó-
rum iniciované Jakubem Kastnerem a Vítem 
Cachem. Cílem bylo získat bližší informace 
o realizaci projektu a nechat zaznít názory 
laické i  odborné veřejnosti. Pozvání přijali 
velmi vstřícně Jiří Coufal, vedoucí oddělení 
ŽP, Ing. Cobe Ivanovski, jednatel fi rmy TES 
s. r. o. (dále jen „TES“), Milan Pazlar za TES 
a Jan Matouš, zastupitel a iniciátor štěrko-
vých záhonů. Veřejnost zastoupili Michaela 
Vas, Matěj Menc, René Habrman, Jan Češka, 
Milan Matouš aj. Bohužel se nepodařilo za-
stihnout nikoho z projekční fi rmy, kontakty 
na odborný dozor nebo na realizační fi rmu 
nebyly v  krátkém čase před konáním fóra 
k dispozici. 

Zpočátku směřovala diskuse především 
k  provedení výsadby. Diskutující zajímalo, 
zda byly dodrženy technologické postupy, 
jako např. předchozí odplevelení, dostateč-
ná vrstva mulče, vhodná hustota a druho-

vé složení rostlin či jejich kompozice, které 
zajistí dobré fungování záhonů a estetický 
efekt při co nejmenší údržbě. Nedodržení 
postupů by mohlo mít různé dopady pro 
již vysázené trvalky i  pro očekávanou vý-
sadbu cibulovin. Do doby plného osázení 
ploch však nebude jasná ani jejich výsledná 
podoba, ani limity již založených záhonů. 
Jan Matouš však očekává dobré výsledky, 
poněvadž zakázku vyhrála společnost s do-
statkem předchozích zkušeností. 

Diskutující dosáhli slibných výstupů 
v  otázce, jak se vyhnout pochybnostem 
v  realizaci projektů příštích. Potřeba bude 
již dopředu procházet zadání projektů. Jan 
Matouš proto ochotně konstatoval, že ne-
brání vstupu nových členů do Komise sta-
vebního a  životního prostředí, kde se dle 
jeho slov „mohou projekty diskutovat pře-
dem a stanovit jednotlivá pravidla pro další 
přípravu trvalkových záhonů – tak, aby byl 
projekt už od prvopočátku dobře nastaven 
a aby byla jeho příprava dobře zpracovaná 
na základě zadání, čímž by se dodržela urči-
tá kvalita všude jinde.“ 

Dalším nosným prvkem se stal názor, že 
kromě nových členů Komise stavební a ži-
votního prostředí potřebujeme také rozšíře-
ní pracovní síly TES o zkušeného zahradní-
ka, který by řídil úpravy a péči o městskou 

Zahradnické úpravy
ve veřejném prostoru 

Opakovaně se dočítám v  místních ča-
sopisech o  plánech skupiny lidí na „velké 
změny lesoparku Liboháj“, přičemž tyto 
změny jsou prezentovány jako odsouhlase-
né a všemi vítané. V červnu jsem reagovala 
připomínkami a tyto jsem se rozhodla zve-
řejnit. Snad tímto bude bráno v potaz, že ne 
všichni obyvatelé Poličky jsou pro přetvoře-
ní Liboháje. 

Připomínky ke „studii Liboháj“
V anketě města Poličky k názoru na pří-

padné úpravy lesoparku Liboháj, která pro-
běhla asi před dvěma roky, jsem se vyjádři-
la, že preferuji ponechat Liboháj v takovém 
stavu, v jakém funguje dosud, tj. klidné, re-
laxační místo uprostřed přírody. Tento svůj 
názor jsem nezměnila.

Co se týká navrhovaných úprav, pokud by 
k nim mělo dojít :

Spodní část Liboháje, která je naštěstí 
porostlá listnatými stromy, zůstala ušetře-
na hromadného kácení, tudíž její význam, 
jako jediného kousku nedotčené přírody 
v Poličce, ještě vzrostl. Kdyby byla Polička 
obklopena zelení a lesním porostem na více 
místech, nebyla by tolik bolestivá předsta-
va, že se z Liboháje stane víceúčelové re-
kreační a  oddychové centrum, sloužící ke 

konzumaci a spotřebě. Liboháj je domovem 
mnoha hajních rostlin, roste zde chráněná 
lilie zlatohlavá. Právě v  místech, kde bývá 
háj pokryt na jaře jarní květenou a  kde 
rostou i  lilie, má být prostor pro hry dětí 
a dolní chill zona. Jsou zde navrhovány nové 
cesty s pevným povrchem, stanoviště a do-
konce WC. Navíc se počítá s dalším veřej-
ným osvětlením. To znamená velmi rušivou 
záležitost pro množství ptáků, kteří zde 
hnízdí a  žijí a  taky krásně zpívají. Ovšem, 
zaposlouchat se do ptačího zpěvu nelze při 
organizované zábavě. Proto nesouhlasím se 
zásahy v dolní části Liboháje. 

Co se týká ostatních projektů v  dalších 
částech lesa, je třeba postupovat citlivě. 
Např. jezdci na kolech, kteří se náhle vyno-
ří z terénu před pěší osobou na procházce, 
mohou být dosti šokující a nebezpeční. Je 
třeba myslet na údržbu dřevěných staveb 
a na nebezpečí úrazů. Co se týká tzv.útulny, 
je reálné, že by se tam mohla zabydlet oso-
ba bez přístřeší.

Domnívala jsem se, že jsme již pochopili 
cenu daru přírody a že spotřební vztah k ní 
už bude neblahou minulostí.

Marie Staňková

Proti změnám v Liboháji zeleň a udržitelně spravoval sofi stikovanější 
výsadby. Firma TES v současnosti zaměst-
nává dva zahradníky, Svitavy mají pro po-
rovnání na trvalkové záhony plně vyčleněno 
5 zahradnic a  4 sezónní brigádníky, při-
čemž nové záhony soutěží včetně pětileté 
následné péče.  „Právě první roky jsou pro 
trvalkové záhony kritické,“ doplnil telefonic-
ky pan Bc. Radim Klíč ze střediska veřejné 
zeleně ve Svitavách. Novou, odbornou po-
silu, by proto v TES, dle pana Ivanovského, 
vítali s otevřenou náručí. Bohužel je obecně 
zahradnické řemeslo odměnami neatraktiv-
ní pro mladé absolventy. 

Doplňková část diskuze se dotkla i pro-
blematiky péče o travnaté plochy. Dle iniciá-
torů diskuze je chvályhodné, že se i Polič-
ka připojila k trendu snižování četnosti sečí 
méně využívaných ploch. „Taková místa 
lépe hospodaří s vodou a poskytují podmín-
ky pro život hmyzu, ptáků apod., což shrnu-
je termín podpora biodiverzity. Chybí však 
konkrétní plán péče o dané plochy, aby výše 
zmíněné funkce byly skutečně naplňovány,“ 
uvedla Michaela Vas, zahradní architektka. 
Pro ošetření zeleně existuje pasportizace, 
která by se měla v  krátkém výhledu ak-
tualizovat. Co to znamená? Jednoduše jde 
o to určit, jakou funkci má ta která plocha. 
Intenzivně sečeme tam, kde po trávě často 
chodíme, extenzivně sečeme divočejší lou-
ky apod. 

V  rozporu je v  současnosti například 
méně časté kosení ploch, které byly osety 
travní směsí pro intenzivní sečení (např. 
hřišťovými směsmi). Tak vzniká porost, 
který je pro veřejnost nevzhledný a nevy-
užitelný, z hlediska biodiverzity nezajímavý 
a v hospodaření s vodou neefektivní. 

Řešení by mohlo spočívat např. v použí-
vání kvetoucích lučních směsí při zakládání 
nových ploch či obohacování těch stávají-
cích. Opět však narážíme na chybějícího 
zahradníka. 

V závěru byla dohodnuta další spoluprá-
ce s laickou i odbornou veřejností. Ze stra-
ny pořadatelů patří díky především RNDr. 
Jiřímu Coufalovi a zástupcům TES za vstříc-
nost a vyslechnutí.

Michaela Mužíková

Do nově otevřené kanceláře 
ČSOB Pojišťovny v Poličce
hledám spolupracovníka
pro péči o stávající kmen 

a nabídku novinek v oblasti 
fi nancí.

Luxusní fi n. podpora v počátku, 
zaškolení zdarma.

Podmínka: maturita nebo praxe 
v oboru pojišťovnictví.

Informace na telefonním čísle 
777 229 495
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Polička a pozemky pro výstavbu (Lokalita JIH 
– Bezručova, Hegerova, Mánesova atd.) 

Argument, proč nepokračuje výstavba domů 
a zasíťování zvolených lokalit je, že majitelé po-
zemků nechtějí prodat své pozemky?

Ale pokud se je pan starosta snaží přesvědčit 
jen vyšší sumou nebo nabídnout pozemek jinde, 
vlastníci nemají zájem. Takže to celé (asi 3 loka-
lity k výstavbě, které Polička potřebuje pro ob-
čany, aby měli kde bydlet) zůstane stát na tom, 
že majitelé pozemky neprodají.

Co s tím? 
 Myslím si, že Město do toho nejde naplno!
Stačí se podívat, že ve zvolených lokalitách 

pro výstavbu vlastní parcely sami zastupitelé.
Ani oni je neprodali. A chtějí to po jiných.
A dále město Polička své pozemky v daných 

lokalitách dál pronajímá Agronee. Podle mě opět 
chyba ve strategii.

Jak docílit toho, aby soukromí vlastníci prodali 
pozemky městu na výstavbu domů a bytů? 

Stačí dohodnout se s Agroneou, ať v dané lo-
kalitě přestane se svou činností. Což je stejně 
domluveno, hned po výkupu pozemků. 

Tím pádem, když Agronea vypoví smlouvy 
s  majiteli pozemků, nebude už je motivovat je 
vlastnit.

Nebo ať Město a zastupitelé vypoví smlouvu 
s Agroneou alespoň na svých pozemcích. 

Agronea tak nebude mít zájem v daném mís-
tě pokračovat s  činností, protože pole bude 

rozkouskované. A hlavně věřím, že zde je i po-
chopení z jejich strany, že prostě bez střechy nad 
hlavou se těžko žije.

Tím pádem bude tato lokalita zemědělsky ne-
zajímavou. Vytvoří se takové nudle, že se tam 
nedostane ani kombajn. A  tedy ani soukromí 
vlastníci nedostanou pachtovní smlouvu.

A pak snadněji prodají městu pozemky, které 
jsou tak potřeba k bydlení.

Nejedná se o  žádný plán proti soukromým 
vlastníkům ani Agronee. Ale píši to pouze k ma-
lým lokalitám, které jsou již léta v územním plá-
nu města naplánované k  výstavbě na okrajích 
Poličky.

A  tam je stejně jasné, že Agronea tam dále 
nebude hospodařit. A čeká se jen na to, až začne 
výstavba. Až pár vlastníků přestane dělat dra-
hoty. A přestane za pozemek chtít obří peníze. 

A proč to celé píši?
Není snad důležité vytvořit pro občany a lidi 

střechu nad hlavou? Mít pro ně aspoň nějaké by-
dlení, byt či dům, aby měli kde složit hlavu?

V  této době je ve městě k  dispozici sotva 
jeden dva byty, za jejichž nájem chtějí vlastníci 
bytů polovinu platu. A  dokonce i  více. V  pod-
statě tu ani byt ke koupi není. Ani dům. A ceny 
nájmů jsou vyšší než ve Svitavách či Pardubicích.

Polička nějak zaspala nebo neodhadla tak vel-
ký zájem o nové byty a domy.

D.Š. 
pozn. Redakce zná celé jméno autora příspěvku 

Nemáme kde bydlet

Dovolte mi reagovat na Váš příspěvek ve 
věci zajištění a  přípravy dalších stavebních 
parcel. 

Úvodem musím napsat, že za mé cca 19leté 
působení na poličské radnici považuji přípra-
vu parcel pro individuální výstavbu za jednu 
z největších priorit. 

Mám za to, že úspěšná realizace a následný 
prodej zhruba 200 parcel od roku 2002 svědčí 
o pravdivosti mých slov. Myslím, že málokteré 
město v našem regionu se může takto vyso-
kým počtem připravených stavebních pozem-
ků pochlubit.

Na druhou stranu je pravda, že v současné 
době, po prodeji všech 84 parcel v zatím po-
slední lokalitě Bezručova, naše město nemá 
k prodeji ani jednu parcelu. 

Aktuální územní plán počítá s několika dal-
šími lokalitami, které jsou pro výstavbu vyme-
zené. Věřte, že jsem již opakovaně se všemi 
vlastníky jednal a snažil se pozemky pro měs-
to vykoupit, případně směnit. 

Ano, je pravdou, že na každém jednotlivém 
místě vlastní dílčí parcely i zemědělská fi rma 
Agronea, a. s., ale vždy se jedná pouze o malý 
podíl z celého území. Naprostou většinu vlast-
ní fyzické soukromé osoby. V roce 2002 jsme 
vykupovali první etapu Mánesovy za 75 Kč za 
m2. Následně druhou etapu již za 150 Kč za 

Odpověď starosty
m2 a území v prostoru Bezručova za 200 Kč 
za m2. Podotýkám, že se vždy jednalo o holý 
zemědělský pozemek. Následně jsme veškeré 
sítě (kanalizace, komunikace, vodovod, plyn 
a  další) vybudovali na vlastní náklady a  po-
zemky prodávali bez koruny zisku. Poslední 
etapa Bezručova se již prodávala za téměř 
1 400 Kč za m2. 

Musím také napsat, že fi rma Agronea, 
a. s., která přirozeně chrání zemědělskou půdu, 
vždy nakonec po nelehkých jednáních podpo-
řila naše záměry a došlo k solidní dohodě. 

Dovolte mi také napsat, že se Polička od 
roku 2002 rozrostla o zhruba 50 ha, což svědčí 
o nebývalém rozvoji. Tento údaj vyniká zejmé-
na ve srovnání s faktem, že se naše město za 
dobu své více než 750leté historie rozvinulo 
do roku 2002 na „pouhých“ 220 ha. 

Vážený příteli, 
v současné době vedeme a i nadále budeme 

vést jednání za účelem nezbytného výkupu 
původních zemědělských pozemků a následné 
přípravy další zóny pro výstavbu. Je zcela jisté, 
že cenové požadavky budou opět výrazně vyš-
ší než 200 korun, nicméně jsem hluboce pře-
svědčený, že nakonec budeme úspěšní a brzy 
umožníme další výstavbu. 

S pozdravem 
Jaroslav Martinů, starosta

Nejsem sám, kdo už mnohá léta sleduje útoky pana 
doktora Sládka na starostu Jaroslava Martinů. Má 
podrobně zmapován každý jeho krok, počin, názor, 
fi nanční situaci, zacházení s  penězi vlastními, měst-
skými i státními. 

Já osobně jeho počínání považuji za stalking, v lep-
ším případě za poruchu zraku. Protože jen slepec nebo 
zapšklý kverulant nevidí, jak Polička nyní roste do krá-
sy, jak dobře se zde občanům žije. 

Není pochyb, že mnohé je nutno soustavně zlepšo-
vat, aby zde nacházeli trvale domov mladí lidé. A o to 
vedení města usiluje. Ale jedno je jisté – rozhodně se 
toho nedosáhne způsobem, jaký zde nastoluje pan Slá-
dek. To by tady ještě žili dinosauři. 

A  ještě si neodpustím poznámku. Vyjadřuji obdiv 
k trpělivosti pana starosty Martinů, protože každý jiný 
by už pana Sládka žaloval pro pomluvu a urážky. 

Ing. Ladislav Vrabec.

Pan Sládek 
mne nebaví

V pondělí 31. 5. jsem zadal do tisku leták 
a plakát s názvem „OSADA POD KOPCEM 
JE LEGÁLNÍ“ a  zároveň objednal roznos 
a  výlep. Bohužel při zadávání jsem nedo-
patřením zaměnil soubor s  pracovní verzí 
se souborem schváleným k tisku. O tomto 
svém pochybení jsem se dozvěděl až o ví-
kendu, kdy již veškeré materiály byly rozne-
seny a vylepeny.

Rozdíl mezi těmito materiály je v textové 
části, kde v pracovní verzi je uvedeno „z díl-
ny nezávislých Pirátů“ a ve schválené verzi 
tomu tak není.

OMLOUVÁM SE za toto mé osobní po-
chybení Vám, „nezávislým Pirátům“ a  ob-
čanům Poličky trvale žijícím v  osadě Pod 
kopcem.

Rostislav Koumar

OMLUVA

Oblastní charita Polička přijme 

ZDRAVOTNÍ SESTRU 
DO STŘEDISKA
DOMÁCÍ PÉČE 

Další informace o nabízené pozici
poskytne uchazečům Želmíra Plecháčková, 

vedoucí Charitní ošetřovatelské služby
na těchto kontaktech: 

tel.: 461 722 218, 731 598 817 
e-mail: chos.dhp@pol.hk.caritas.cz 
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V  předhradí oblíbené památky je galerie, která 
vznikla rekonstrukcí bývalých koníren. V  současné 
době hostí jedinečnou výstavu. Správa hradu ve 
spolupráci s brněnským Letohrádkem Mitrovských 
a sběratelkou Zdenou Mudrákovou ze Zlína zve vý-
letníky k nahlédnutí do šťastného života v  secesi. 
K  vidění jsou i  bohatě zdobené společenské šaty 
prababičky rytíře Bartoně z Dobenína.

Módní styl secese vznikl koncem 19. století, zahr-
nuje období do první světové války. Postupně pozna-
menal běžný život a lidské činnosti téměř ve všech 
oblastech. Hlavně dámy, romantici, ale i  milovníci 
historie se na Svojanově mohou pokochat nejen tím, 
co se v té době nosilo. „Secese je poslední období 
módy, kdy byl oděv zdobný, spousta sámků, rýžek, 
volánků, velice jemné látky, krajky. Je to pastva pro 
oči,“ uvádí sběratelka historického oblečení Zdena 
Mudráková. Žena v té době neměla jiné možnosti, 
jak se jinak ukázat, reprezentovala muže. „Když ta-
kový pár přišel do společnosti, podívali se na ženu 
a věděli stav bankovního konta jejího manžela. Jestli 
měla šperky pravé nebo náhražky… I podle látek po-
znali, jak je pán movitý,“ říká sběratelka. V jedinečné 
expozici jsou naaranžované originální modely šatů, 
klobouky, boty, ale i spodní prádlo, bižuterie, a také 
rukávové manžety, límečky, či slunečníky. Speciali-
tou výstavy jsou bohatě zdobené společenské šaty 
jedné z prababiček rytíře Bartoně z Dobenína.

Na začátku výstavy je letní kavárenská zahrádka. 
„V době secese měli lidé ve zvyku si v neděli vyjít 
na městské korzo. Oblékli se do toho nejlepšího, co 
měli, a  šli se ukázat. Zároveň se stavili někde do 
cukrárny, do kavárny nebo do restaurace,“ popisuje 
Petr Lukas, jeden z autorů výstavy o šťastném ži-
votě v secesi. 

Děti byly, jsou a budou neodmyslitelnou součás-
tí rodin. Návštěvníci tedy nahlédnou i do dětského 
koutku, kde jsou kromě námořnických oblečků také 
dětské hračky, školní potřeby. Kuchyni připomínají 
pomůcky na vaření, dózy pro uchovávání potravin, 
váha, žehlička. Samozřejmostí domácností lepších 
společností byla samostatná jídelna, nebo salon. 
„Secese je o  noblesním životě vyšší společnosti 
měšťanské. Prezentujeme vybavení domácností 
této společenské vrstvy. Odpovídá tomu nádobí na 
stolech, různé druhy porcelánu, malované sklo, spe-
ciální příbory, speciální smetáčky a lopatky na drob-
ky. V secesi byla spousta různých vychytávek, které 

Hrad Svojanov
a šťastný život v secesi

působily i  dekorativně, jako nejrůznější stojánky, 
či misky,“ vysvětluje Petr Lukas. Originální secesní 
porcelán je ve svojanovské hradní galerii prostřený 
na původních secesních ubrusech, vše ze sbírek Le-
tohrádku Mitrovských.

Mnozí si jistě pomyslí, zda v expozici najdou také 
ložnici. I ta patří k běžnému, tedy i k secesnímu ži-
votu. Na posteli nikdo nepřehlédne vyšívaný polštář 
a  přehoz. Nechybí zde toaletní stolek, petrolejka, 
náboženské předměty či toaletní krabička. „Spodní 
prádlo je krajkové. Ukázkou je i spodnička s ranním 
kabátkem, či korzety, a to krátké i dlouhé, a dokon-
ce i jedna z prvních předchůdkyň dnešních podprse-
nek,“ upřesňuje Zdena Mudráková. U šicího stroje je 
k nahlédnutí vzorník k vyšívání a šití stehů.

Jednotlivé části secesní expozice jsou uvedené in-
formačními panely. Hned první panel u kavárenské 
části obecně popisuje pánské, dámské i dětské se-
cesní odívání. Na ostatních jsou články z dobového 
časopisu Šťastný život, který vycházel kolem roku 
1900. Podle Petra Lukase připomínají pedagogiku, 
oblékání dětí, jejich výchovu, také jak se měl prostí-
rat stůl pro malou či velkou společnost, nebo třeba 
jak servírovat ovoce. Autoři výstavy nezapomně-
li ani na to, jak měly ženy zpříjemnit domov muži 
a rodině. Nechybí ani rady, jak pěstovat jemný mrav, 
jak vyzrát na muže, či jak doma cvičit. „Vybrali jsme 
nejtrefnější, nejzajímavější a  mnohdy i  vtipné tipy 
a  rady, jak na šťastný život. Nenabízíme pohled 
umělecko-historický, ale dáváme návštěvníkům na-
hlédnout do běžných domácností secesní doby, ob-
jevit věci neobyčejně obyčejné, kořeněné dobovým 
humorem a společenskými konvencemi,“ usmívá se 
Petr Lukas.  

Chcete vědět, jak prožít spokojený a šťastný ži-
vot díky zaručeně platným, často humorným, sto 
let starým radám a návodům? Přijeďte se podívat 
a dozvědět se, jak vytvořit fungující a vkusně zaří-
zenou domácnost. Unikátní expozici „Šťastný život 
v  secesi“ najdou výletníci v  galerii v  předhradí až 
do konce září v  otevírací době hradu, v  červenci 
a v srpnu od 9 do 18 hodin, v září do 17 hodin, a to 
každý den. 

Svojanov v srpnu
Letní měsíce budou na hradě ve znamení zajíma-

vých akcí.Přelom července a srpna, tedy 31. červen-
ce a 1. srpna, je věnovaný divadelní pouti. Oblíbe-
né marionety přivezou Jan Přeučil, Eva Hrušková 
a Zdeněk Rohlíček, s Kašpárkem a dalšími loutkami 
přijede Divadlo BOĎI – Bauerovi z Josefova, z An-
dělské Hory dorazí i Divadlo Kapsa, Honza Hrubec 
s Dřevěným divadlem a Divadlo Kejkle z Brna. Na 
své si tedy přijdou nejen děti, ale i dospělí. Na konci 
prázdnin, 28.–30. srpna, si připomeneme nejvlek-
lejší válečný konfl ikt v dějinách lidstva, a to třiceti-
letou válku. Válečnou scénu doplní svým vystoupe-
ním tanečnice i bubeníci.

Hrad Svojanov má i v srpnu brány dokořán každý 
den od 9 do 18 hodin.

Květa Korbářová, PR Hrad Svojanov

Pro lípu z Telecí je možno hlasovat online 
na www.stromroku.cz nebo prostřednic-
tvím DMS: DMS STROM8 30 na 87 777

Hlasování stojí 30 kč. Peníze putují na 
nákup, výsadbu a  ošetření stromů, proto-
že strom, to nejsou jen náklady na sazenici. 
Díky vám vyrostou stromy, které pomohou 
zchladit přehřátá česká města, zadržet 
vodu v krajině a zlepšit kvalitu ovzduší.

„Příběhy lípy“ je projekt, který vznikl ve 
spolupráci Základní a mateřské školy Tele-
cí, obce Telecí, Městské knihovny Polička, 
Czech & Slovak School Bristol a  místních 
občanů a řemeslníků.  

Šikovní žáci 9. ročníku ZŠ Telecí stihli pár 
dní před vysvědčením vybílit prostor sklíp-
ku pod Zpívající lípou, který jsme postupně 
zaplnili materiály nejen týkajícími se histo-
rie naší Zpívající lípy, ale i  lípy jako národ-
ního stromu, stromu Slovanů, symbolu síly, 
lásky, přátelství, ochrany,...

Velké díky patří řezbářství Kubrtovo ku-
tilství za zapůjčení krásných soch z lipové-
ho dřeva, které při vstupu symbolicky vítají 
naše návštěvníky 

„Lipovou“ výstavku je možné si prohléd-
nout v průběhu prázdnin a během září.

kut

Zpívající lípa nominována na

Strom roku
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Oslovili jsme zástupce poličské omladiny a  mla-
dých lidí do 29 let. Za pedagogickou sféru pro Jitřen-
ku odpovídala Hana Preclíková a Václav Větrovský, 
za vysokoškolského studenta Kristýna Štursová, za 
maturanty Karolína Myšková a  Natálie Šafářová. 
Za již pracující mladé občany mluvila Pavlína Siono-
vá a  Štěpán Zbytovský. Do ankety Jitřenky se za-
pojili i studenti gymnázia a Střední školy obchodní 
v  Poličce. Za spolupráci Jitřenka děkuje i  pedago-
gům, zejména Janě Galgociové a Lence Hegrové.

V  souvislosti se zkoumáním motivací mladší 
generace si musíme položit také otázku, proč by 
vlastně mladí lidé měli v budoucnu důvod v našem 
městě zůstat – a co je již nyní formuje k tomu, aby 
si vytvářeli vazby, které je k  usazení se v  Poličce 
podnítí. 

Polička byla před koronavirovou krizí podle většiny 
názorů velice pestrá v nabídce volnočasových aktivit 
pro děti a mládež. Pro děti poskytovala širokou na-
bídku výtvarných i pohybových kroužků. Nalezneme 
zde Pionýra, Skauta, ZUŠ, SVČ Mozaiku, MaTami i di-
vadelní a fi lmové kroužky, o vyžití těch nejmladších 
je tedy ze strany nabídky města postaráno. „Naopak 
si myslím, že za normálních okolností je ‚volnočasový 
trh‘ pro děti v Poličce přesycený,“ říká Václav. 

Možnosti realizace teenagerů a adolescentů se již 
liší. Podle většiny Polička zůstává obstojným posky-
tovatelem služeb i možností kulturního vyžití. Festi-
valy, koncerty a další akce jsou mladým nabízeny a je 
jen na nich, zda se rozhodnou tuto nabídku využít. 
Ačkoli, podle Štěpána „by se hodil aktivnější provoz 
např. kina nebo vytvoření nějakého místa, kde by 
byla šance se scházet jinak než za účelem požívání 
alkoholu,“ a podle vyjádření Kristýny příliš nefungu-
jí slevy pro studenty, např. v Tylově domě. „V Praze 
jsem chodila do divadla a často slevy využívala. Zde 
si za několik stovek korun do divadla nezajdu. Také 
zde není příliš velká nabídka ‚mladého‘ divadla.“

Podle Kristýny by do budoucna bylo přínosné 
také zvýšení informativních sdělení přes sociální 
sítě jako je facebook nebo instagram. Místo, kde 
by se mladý člověk dověděl o  všech probíhajících 
a nastávajících akcích, na něž by dostal upozorně-
ní ihned v telefonu. „Kdo se dívá do Jitřenky? Mladí 
moc ne,“ směje se Kristýna. 

Dodáváme, že již delší čas je v  provozu server 
KOMPOST.POLICKA.ORG, kde se můžeme těšit 
v  lepších časech na přehled všech aktuálních akcí 
v Poličce a okolí.

Co se nedostatků Poličky týče, Štěpán přisazuje 
ještě další aspekt: „Rozhodně mi zde chybí rozmani-
tost gastronomie. Kuchaři v Poličce vaří sice skvěle, 
ale když to vezmu obecně, tak je výběr omezený na 
českou klasiku, kebab a pizzu. Bylo by fajn si zajít na 
dobré sushi nebo vietnamskou kuchyni jako třeba 
v Litomyšli.“ 

Velkou devizou města je zkušebna, která dává 
prostor k rozvoji potenciálu jednotlivce i nových hu-
debních skupin, byť je její provoz a organizace kom-
plikovaná. Na výběr je i z velkého počtu sportovních 
aktivit, street workout apod. „Kdyby to přece jen ně-
komu nestačilo, Polička je dobrý dopravní uzel, takže 

MLADÍ V POLIČCE: 
MÁME JIM CO NABÍDNOUT?
pokračování ze str. 1

není problém si za zábavou dojet,“ dodává Natálie.
Větší komplikace můžeme spatřovat v pracovních 

příležitostech pro mladé lidi. Zatímco maturantky 
Karolína i Natálie věří, že práci v budoucnu v Poličce 
najdou, u starší generace můžeme zaznamenat ne-
spokojenost i s nabídkou pro jejich potomky. „Chce-
li si zde má dcera najít brigádu, musí se smířit s ma-
lou výplatou a neodpovídající dřinou, to byla praxe 
celého jejího studia gymnázia i VŠ. Jako velmi nada-
ná hudebnice, ekonomka, jazykářka a výtvarnice se 
poté uchylovala k brigádám v  JZD v bramborárně, 
v  Bořinách u  munice, v  pivovaru, v  nonstop baru 
nebo na benzince. Co se týče jejího uplatnění jako 
vystudované ekonomky v místním regionu, obávám 
se, že to bude stejné,“ popisuje Hana. Ostatně dle 
jejích slov se problém dotýká i starších ročníků, kte-
ré s titulem o adekvátní pracovní nabídku v regionu 
nezavadí, s čímž souhlasí i další dotazovaní. Pavlína 
dodává: „V důsledku to vede spoustu lidí se z Polič-
ky přestěhovat za prací jinam. Já osobně dojíždím do 
Brna a musím se proto stále zaměřovat na to, abych 
mohla žít alespoň na víkend v Poličce.“

Podobně odpovídal také Štěpán: „Když jsem si hle-
dal práci, měl jsem několik možností. Pracovat ve fab-
rice na směny nebo v obchodním řetězci jako je Tesco 
nebo Penny, kde sedí lidé, kteří tam byli, když jsem 
ještě chodil do školky; dojíždět více jak hodinu každý 
den za mizerným výdělkem; dělat multilevel a ztratit 
tak přátele… anebo se odstěhovat.“ 

Pavlína i  Štěpán nezávisle dodali, že možnosti 
usazení mladých lidí v Poličce nenahrává ani absen-
ce řádné nemocnice a zdravotní péče, za kterou je 
nutné dojíždět do vzdálených měst. Což je např. pro 
občany bez automobilu velmi komplikované. 

Neposledním problémem je také protekce, kdy 
se bez známostí a kontaktů člověk v našem měs-
tě hůře prosazuje. Pokud se přidají ještě předsudky 
a ‚pověst‘, profesní šance klesají na bod mrazu.

„Provinil-li se někdo ve své pubertě nebo jindy 
v době mladické nerozvážnosti, jako dospělý odbor-
ník nemá šanci zde uspět,“ dodává zklamaně Hana. 

Závěrem je podle ní škoda talent a nadšení mla-
dých lidí nevyužít. „Přínos by mohl být oboustranný. 
I kdyby nebyl viditelný, můžeme alespoň s čistým svě-
domím říci, že má Polička zájem a snaží se mladé lidi 
udržet v regionu.“ 

Pokud se mladý člověk rozhodne v rodném kra-
ji zůstat a najde si dobrou práci, ještě nemusí mít 
vyhráno. Často totiž narazí na problém nejzásad-
nější – nemá kde bydlet. V Poličce je totiž zoufalý 
nedostatek stavebních parcel i bytů, ať už ke koupi 
či pronájmu. To vystřelilo ceny nemovitostí do vý-
šin, které znají spíš obyvatelé velkých měst. Mnoho 
mladých proto řeší problém zásadní – není co kou-
pit. „Pokud už se objeví byt k pronájmu, je nájemné 
srovnatelné nebo dokonce vyšší než v Pardubicích,” 
konstatuje D. Š.

Michaela Mužíková, Markéta Kutilová

ANKETA Jitřenky 
Chtěli byste do budoucna zůstat žít v Poličce? 

Máte nápad, co byste zde zlepšili, změnili, upravili? 
Chybí vám zde něco? Mělo by něco být jinak? Co 
by podle vás přispělo ke zlepšení života v Poličce? 

„Nežiju sice přímo v Poličce, ale v  jedné z  vesnic 
nedaleko. Přestože momentálně odcházím na vyso-
kou školu do Brna, předpokládám a doufám, že tady 

jednou žít budu. Zatím neuvažuji o případném bydlení 
přímo v Poličce, mám ráda vesnický klid a díky blízkos-
ti města snad nebudu mít problém ani s uplatněním.“ 

Karolína Myšková, 19 let, Gymnázium Polička
„Asi bych tu žít chtěla. Mám tu rodinu, přátele 

a Polička mi jako město vyhovuje. Je tady všechno, 
co potřebuji a zároveň tu život není úplně anonymní. 
Všechno mám blízko a příroda je taky za rohem.“ 

Natálie Šafářová, maturantka
„Neplánuji zde zůstat. Je to hlavně z důvodů pří-

ležitostí, které nabízejí větší města. Také kvůli práci, 
akcím, lidem, atd. Chtěl bych později žít někde, kde 
si budou zaměstnavatelé hledat mě a ne já je. Dou-
fám že budu moci uplatnit své vědomosti. Avšak 
v Poličce nemusíte ani s červeným diplomem najít 
práci na Vaší úrovni. Je to smutná realita.“ 

Tomáš Indruch
„Co se týče mých plánů do budoucna, ráda bych 

se přestěhovala někam pryč do většího města, 
abych poznala nové lidi, místa a tak. Ale když nad 
tím teď přemýšlím, myslím, že Polička je místo, kam 
bych se ráda vrátila a vychovávala tam své děti. Na 
to, jak je Polička malým městem, je tady snad úplně 
všechno – od škol, přes obchody až po kulturní akce. 
Současně je to v  rámci možností bezpečné místo, 
kde se večer člověk nemusí bát vystrčit nos z domu.“ 

Karolína Dvořáková, maturantka
„V budoucnu bych si zde přála žít natrvalo. Polič-

ka je sice malým městem, ale kulturně velmi živým. 
Mně osobně více vyhovuje, protože nejsem typ člo-
věka, co by prahnul po velkoměstě. Naopak spíše 
tíhnu k  malým městům a  vesnici, kde je možnost 
chovat různá hospodářská zvířata. Polička je pro mě 
zlatou střední cestou, kde lze skloubit jak možnost 
společenského a kulturního vyžití, tak i mého snu, 
žít příjemným, neuspěchaným životem obklopeným 
fl órou a faunou.“ 

Pavlína Sionová, hydrogeolog
„Pokud je člověk nenáročný a nevadí mu, že se 

každý večer odehrává prakticky to samé, může zde 
být spokojený. Poličku mám rád a vždy bude mou 
srdeční záležitostí a  i přes určité nedostatky na ni 
nedám dopustit, takže nezavrhuji možnost, že se 
sem na stará kolena vrátím.“

Štěpán Zbytovský, analytik
„Po vysoké škole, až se budu chtít usadit a mít 

děti, plánuji se vrátit do mého domova, kterým vždy 
bude Polička. Je to pro mě osobně dokonalé místo 
pro rodinný život a výchovu dětí.“

Aneta Žílová
„V Poličce se mi žije dobře. Určitě mi tady chybí 

více kulturních akcí pro mladé, všeobecně se mi zdá, 
že město není akční jako například Litomyšl. Chy-
bí tady venkovní akce, jarmarky, víkendy jsou tady 
dost mrtvé a  přitom je tady krásné náměstí, ide-
ální na tyto akce. To stejné i ve všední dny, odbije 
17. hodina a je naprostý klid a nikde nikdo. V létě by 
mohlo být více akcí.“ 

Eliška Jedličková
„V Poličce se mi žije dobře, jen bych zde ocenil 

větší zájem o sport a rozšíření cyklotras nebo k ob-
novení běžeckého oválu na fotbalovém stadionu. 
Uvítal bych vybudování cyklotrasy k Masokombiná-
tu. V Poličce bych chtěl bydlet i v budoucnu, proto-
že nabízí výhody větších měst, ale současně je zde 
i klid maloměsta.“ 

Jan Kapoun
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Přání mladých 
lidí pro Poličku
- více obchodů, obchodní zónu, jiné supermarke-
ty než Penny.  Konec epidemie – život bez ome-
zení, návrat k normálu
- renovaci autobusového nádraží

Téměř 19 tisíc obyvatel, desítky provozoven, 
fi rem, objektů městské, obecní a  občanské vyba-
venosti – to jsou tisíce vodovodních kohoutků, ke 
kterým je třeba dopravit vodu. Tímto vodovodním 
systémem ročně proteče bezmála jeden a půl mili-
onu m3 vody. Délka vodovodní sítě sloužící pro sku-
pinový vodovod Poličsko dosahuje takřka 250 km, 
z toho je 68 km pro samotné město Polička, včetně 
místních částí. Z ostatních zásobovaných obcí má 
Dolní Újezd 25 km, obce Lubná, Sebranice a Pomezí 
po 18 km vodovodních řadů. Více než 10 km vodo-
vodních rozvodů je v Budislavi (14), Korouhvi (13), 
Oldřiši (11), Květné (11) a Horním Újezdu (10). Zbý-
vající obce, které jsou součástí skupinového vodo-
vodu Poličsko, mají vodovodní síť kratší – Sádek (8), 
Poříčí (7), Kamenec (6), Desná (6), Vidlatá Seč (6) 
a Široký Důl (5). V současnosti je více než polovina 
rozvodů z plastových materiálů (PVC a polyetylén) 
a většinu zbývajícího tvoří potrubí kovové (přede-
vším litina). 

Ačkoliv je většina staveb vodovodu umístěna 
pod zemí, některé jeho objekty tvoří významné do-
minanty krajiny. Řeč je o  vodojemech, ve kterých 
jsou uloženy dostatečné zásoby vody, které pomá-
hají vyrovnávat nerovnoměrnost ve spotřebě vody 
v případě krátkodobých přerušení dodávek elektřiny 
nebo při požárech. Pro potřeby provozování skupi-
nového vodovodu Poličsko slouží celkem 30 vodoje-
mů a akumulací, které jsou schopny pojmout 9 200 
m3 vody. Pro dopravu vody do vodojemů se využí-
vá celkem 26 čerpacích stanic, které jsou umístě-
ny u zdrojů nebo u akumulací vodojemů a zajišťují 
přečerpávání vody mezi jednotlivými akumulacemi 
a dopravu vody do jednotlivých spotřebišť. 

Odkud a  jak se dostává voda k  odběratelům 
v  jednotlivých částech skupinového vodovodu? 
Voda odebíraná z  vrtu v Čisté je čerpána do aku-
mulace u hlavní čerpací stanice Sebranice, kam je 
rovněž čerpána voda ze dvou vrtů v prameništi Se-
branice. Odtud je voda dopravována do vodojemů 
za letištěm Polička o celkovém objemu 2 800 m3. 
Z  těchto vodojemů voda gravitačně zásobuje vo-
dovodní síť města Poličky, která je zde doplňována 
vodou z vrtu V-6 v  lokalitě Mánesova. Voda z vo-
dovodní sítě Poličky je dále distribuována ve třech 
směrech. Prvním směrem jsou zásobovány obce Po-
mezí a Květná. Na druhé straně města je voda vede-
na do obcí Kamenec, Sádek a Oldřiš. Obec Korouhev 
včetně osady Jelínek je zásobována prostřednictvím 
čerpací stanice umístěné na Šibeničním vrchu. Z vo-
dojemů za letištěm jsou samostatně zásobovány 
Lezník a  Sebranice. Z  výtlačného řadu z  čerpací 
stanice Sebranice je vedena odbočka do vodojemu 
Střítež, prostřednictvím kterého je voda dodávána 

VODA – vodovodní síť
do Stříteže a Širokého Dolu. Z  vodovodní sítě Se-
branic je možno dotovat vodovodní řady v Lubné, 
které jako hlavní zdroj slouží zářezy ve směru od 
Svaté Kateřiny. Z  výtlačného řadu z  Čisté do Se-
branic je vybudována odbočka, která přes vodojem 
Dolní Újezd zásobuje obce Dolní Újezd, Horní Újezd 
a dodává vodu dále ve směru na Desnou. Odtud je 
voda čerpána do vodojemů nad Mladočovem, které 
zásobují Poříčí, Mladočov, Zrnětín a  Vidlatou Seč. 
Vodovodní síť v Poříčí je propojena s vodovodní sítí 
obce Budislav. Ta má jako svůj hlavní zdroj studny 
V Borkách. 

Jednou z  důležitých provozních činností na vo-
dovodu je lokalizace a odstraňování poruch, jejichž 
nejčastějšími příčinami bývá stáří potrubí a vliv po-
větrnostních podmínek zejména v  zimním období. 
Ročně je na skupinovém vodovodu Poličsko oprave-
no kolem 50 poruch, a to jak na vodovodních roz-
vodech, tak na vodovodních přípojkách. Rozšiřování 
vodárenského dispečinku, pravidelná kontrola sítě 

Hledáte novou brigádu?
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- častější autobusové spoje i ve večerních hodi-
nách
- kavárny
- vylepšení stadionu včetně běhacího okruhu
- zlepšení povrchu chodníků
- lavičky i mimo centrum – není si kam sednout 
jen tak cestou 
- důslednější likvidaci vandalismu – vulgární nápi-
sy na autobusových zastávkách apod. 

- více venkovních multifunkčních a  dětských 
hřišť 
- zlepšení dramaturgie TD – nic pro mladé, špat-
né fi lmy 
- častější policejní kontroly na sídlišti Hegerova
- modernější koupaliště a bazén 
- více květin a méně asfaltu v parku 
- další městský park, více zelených ploch 
- cyklostezky odněkud někam 

a  výměna poruchových vodovodů přispěly k  vý-
znamnému snížení ztrát vody v  posledních 10 le-
tech. Zatímco v  roce 2010 byly vykazovány ztráty 
vody ve výši přes 20 %, v roce 2020 bylo dosaženo 
výše ztrát těsně nad 11 %. 

Jistě vás bude zajímat, z čeho je hrazena obnova 
a rozvoj vodovodní sítě. Tyto akce jsou fi nancovány 
z příjmů Svazku obcí vodovody Poličsko. Důležitou 
složku příjmů Svazku tvoří tzv. nájemné, což jsou 
fi nanční prostředky, které vyplácí Svazku obcí vo-
dovody Poličsko provozovatel vodovodu. Dalším 
příjmem jsou účelové investiční dotace a  v  přípa-
dě rozvojových akcí rovněž příspěvky obcí. Kromě 
větších akcí jsou každoročně z nájemného hrazeny 
výměny vodovodních řadů, ale také obnova a dopl-
ňování hydrantů a také sekčních šoupat tak, aby při 
opravách poruch mohly být uzavírány co nejmenší 
úseky vodovodní sítě. 

Přestože se jedná pouze o  stručné shrnutí zá-
kladních informací, věříme, že přispěje ke konkrét-
nější představě o cestě vody od vodního zdroje ke 
spotřebiteli. 

VHOS, a. s.
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Vážení senioři a důchodci, 
zdravím Vás všechny v  polovině léta a  přeji 

pěkné zážitky. Organizace MO SČR Polička zno-
vu rozjela naplno svoji činnost a připravila boha-
tý program. 

Bohužel nadále u některých členů přetrvávají 
obavy ze stále hrozícího Covidu 19, což se proje-
vuje i menším zájmem o některé společné akce 
a zájezdy. Chceme, abychom využili současného 
příznivého stavu a mohli uskutečnit co nejvíce 
společných akcí a zájezdů. Přihlašujte se prosím 
včas. V červenci byl plán akcí zajištěn a naplněn 
ke  spokojenosti účastníků. Naše organizace 
mimo jiné podpořila zmírnění škod po tornádu 
na Jižní Moravě zasláním několika tisíc Kč do fon-
du Červeného kříže. 

A co nás čeká v dalším letním měsíci srpnu:
5. srpna je pořádán zájezd – Žírovnice, Třešť 

Aby nebyl nikdo sám

Milí čtenáři,
rozhodujete se, zda můžete zajistit péči 

o  svého blízkého doma? Dostali jste do-
poručení, abyste ho umístili na oddělení 
dlouhodobé péče nebo do domova pro se-
niory? Přesto všechno byste byli rádi, aby 
váš blízký mohl zůstat doma? Dříve než se 
rozhodnete, jakou péči zvolit, je dobré polo-
žit si několik otázek a seznámit se s důleži-
tými informacemi a možnými zdroji pomoci. 
K tomu Vám mohou být nápomocné infor-
mační listy, které máme k dispozici díky za-
pojení naší pečovatelské služby v projektu 
Institutu sociální práce ŽÍT DOMA. Infor-
mační listy jsou k nahlédnutí na naší webo-
vé stránce www.dpspolicka.cz v  záložce 
Pečovatelská služba. 

Nejčastější mýty o pečovatelské službě: 
Pečovatelská služba je jen pro ty, kteří 

potřebují drobnou výpomoc, pro ostatní je 
určen domov pro seniory.

Pracovníci pečovatelské služby umí zajis-
tit také péči o člověka, který je závislý na 
pomoci druhé osoby i několikrát během dne. 
Domovy pro seniory jsou určeny pro osoby 
ve vážném zdravotním stavu vyžadujícím 

Sociální okénko DPS
– Informační listy

soustavnou péči včetně péče zdravotníků, 
kterou nelze zajistit doma. Pečovatelská 
služba by měla být jednou z prvních sociál-
ních služeb, na které se obrátíte a společně 
budete hledat řešení vaší situace.

Pečovatelská služba je poskytována jen 
v domech s pečovatelskou službou.

Dnes se bytům v  těchto domech říká 
byty zvláštního určení a  jsou majetkem 
obce. Bydlení v  těchto bytech nezakládá 
právo na poskytování pečovatelské služby 
– právo na službu má pouze ten nájemník, 
který potřebuje pomoc druhé osoby, kte-
rou mu nemůže poskytnout rodina nebo 
jiné běžně dostupné veřejné služby (např. 
restaurace, úklidová fi rma, prádelna). Pe-
čovatelská služba je službou terénní, a  její 
poskytování není tedy podmíněno či jinak 
navázáno na byty zvláštního určení. Může 
být poskytnuta potřebnému člověku stejně 
tak v  tzv. domě s  pečovatelskou službou 
jako v jiných bytech či domech v místě, kde 
služba působí.

tel: 461 753 111, email: reditel@dpspolic-
ka.cz,  www.dpspolicka.cz

Mgr. Erika Šimková, sociální pracovnice
Ani letos se poličští senioři nezpronevě-

řili tradici a  uspořádali Sportovní hry. Na 
fotbalovém stadionu se sešli ve čtvrtek 
24. června odpoledne a absolvovali obvyk-
lých devět disciplín – šipky, petang, hokej, 
kroužky, běh s  kolečkem, míčky na terč, 
běh s  míčkem na raketě, bollo ball a  hod 
granátem. Každý si mohl vybrat dle svých 
možností a zdravotního stavu. 

Byl to už sedmý ročník her v Poličce, letos 
si je vzali „na starost“ pánové Ing. Petr Laj-
žner, Jaromír Fajman a nová paní předsed-
kyně Věra Fialová. O akci je pokaždé velký 
zájem, pravidelně se jí účastní kolem stov-
ky seniorů. Nejlepší borci dostávají diplomy 
a dárky a postupují do dalších kol soutěže 
(krajské, celostátní). Po ukončení sportovní 
části následovala beseda u táboráku a opé-
kání buřtů. Po celou dobu panovala přátel-
ská, vstřícná atmosféra.

Ing. Petr Lajžner: „Především musím po-
děkovat našim sponzorům, kteří  nám vě-
nují propagační předměty, drobné ceny pro 
nejlepší borce a také různé dobroty.“

Text a foto: L. Vrabec

Sportovní 
hry seniorů

Letní dny v DPS Penzion využíváme k setkávání při 
procházkách, tvořivé činnosti a grilování. 

Hudbou, zpěvem a klobáskami jsme otevřeli atri-
um. Tak jako každý rok i  letos senioři jedno odpo-
ledne prožili na přehradě, kde se opět muzicírovalo, 
zpívalo a grilovalo. Památku Mistra J. Husa jsme uctili 
procházkou Libohájem. Ochutnali jsme lesní jahody 
a dokonce se i recitovalo. Z obou těchto procházek 
v přírodě jsme si přinesli materiál a na šikovných ru-
čičkách jsme vytvářeli přírodní koláže, které jsou nyní 

Z činnosti DPS penzion
vystaveny v  prostorách Penzionu a  můžou tak při-
pomenout atmosféru těchto míst těm, kteří s námi 
nebyli. 

Šikovné ručičky dále vyráběly tkané kabelky, kte-
ré si také můžete prohlédnout v hale DPS Penzion. 
V keramické dílně senioři vyráběli pítka pro ptáčky, 
které později umístíme v atriu. Nezapomněli jsme ani 
na trénování paměti. Kromě skládání slov jsme tento-
krát vyzkoušeli i obrázkové iluze. 

V. Pevná

a okolí, odjezd od Stratílka v 6:30 hodin. Vedoucí 
p. Vaněk.

12. srpna ve 14:00 se koná v  Kamenci pod 
Lipou společenské odpoledne – sport, zábava, 
hudba. Vede p. Stříteřská.

19. srpna se koná další zájezd do Kutné hory 
a  okolí, odjezd od Stratílka v  6:30. Vedoucí p. 
Tlustoš.

26. srpna ve 14:00 nasedneme na kola a vydá-
me se k  rybníku do Lačnova, kde se jistě dobře 
pobavíme. Cyklovýlet zajištuje Fajman.

Bohatý program v srpnu bude ještě doplněn 
20.–22. srpna festivalem 555 Polička, zveme 
k hojné účasti.

V nejbližší době se připravují krajské sportov-
ní hry seniorů, naše družstvo se jistě opět dobře 
připraví.

Jaroslav Koráb 

Pozvánka 
DPS Penzion 

3. 8. Šikovné ručičky od 13:30 hod. v pracovní 
místnosti.

4. 8.  Návštěva výstavy OBRAZ JAKO VIDĚ-
NÉ SLOVO, kostel sv. Jakuba. Zájemci se nahlásí 
na recepci DPS Penzion do úterý 3. 8. Vybíráme 
20,- Kč na vstup. Odchod od DPS Penzion ve 
13:30 hod. 

10. 8. Šikovné ručičky od 13:30 hod. v pracov-
ní místnosti.

11. 8. Trénování paměti od 14:00 hod. ve spo-
lečenské místnosti.

17. 8. Šikovné ručičky od 13:30 hod. v pracov-
ní místnosti.

18. 8. Literární setkání od 14:00 hod. atrium DPS 
Penzion. Opět si budeme číst příběhy z knihy E. Pe-
tišky.

24. 8. Šikovné ručičky od 13:30 hod. v pracov-
ní místnosti.

25. 8.  Narozeninové zpívání od 14:00 hod. 
v atriu DPS Penzion. 

V. Pevná
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Jako každý rok, tak i letos jsme vyrazili na náš charit-
ní pobyt. Je specifi cký, různorodý, a přitom vlastně úpl-
ně běžný. Neřešíme, jestli jsou děti z dětského domova, 
autisti, z  náhradní rodinné péče nebo úplně běžných 
rodin. Prostě uděláme partu a jedeme si užít týden.

Prožili jsme si pobyt na skautské základně v nád-
herném podkrkonošském městečku Hostinné. Nejen 
hry, Stezka v oblacích, ZOO a výpravy do hor, ale i apli-
kování inkluzivních principů, které jdou za hranici toho, 
co si může škola či jiné instituce prakticky dovolit. Mu-
sím říci, že je dojemné vidět děti s handicapem nebo 
z různorodých prostředí, jak si spolu tvoří vztahy svým 
specifi ckým jedinečným způsobem.

Chtěl bych poděkovat všem, co měli tu odvahu nám 
svěřit děti. Všem rodičům, náhradním rodičům a vy-
chovatelům. Sluší se poděkovat také těm, kteří toto 
naše počínání fi nančně podporují. Bez vás by to prostě 
nešlo. Děkujeme.

Pavel Šimon
vedoucí služby Šance pro rodinu 

a Náhradní rodinná péče OCH Polička

Z Charity
Prázdniny s Charitou

I když je zatím léto a prázdniny jaksepatří v pl-
ném proudu, naše plány trošku předbíhají čas 
a myslíme na to, co nás společně čeká, až září 
a  podzim ťukne na dveře, tedy pokud se týká 
akcí, které připravujeme nejen pro klienty našich 
služeb, ale též pro širokou veřejnost. A tak věříme, 
že se rádi zúčastníte II. ročníku Nebeské aukce, 
Běhu Jarmila Běhoděje i Dušekvízování. Zkusíme-
li nahlédnout ještě o krok dále, pilně pracujeme 
i na přípravě již 21. ročníku Benefi čního koncertu, 
na kterém letos (v sobotu 20. listopadu) uvítáme 
české vokální kvarteto Bohemia Voice.

Nebeská aukce je online projektem Oblastní 
charity Polička, ve kterém účastníci – zájem-
ci – kupující dostanou jedinečnou možnost 
zakoupit si, resp. vydražit výtvarné dílo. Téma 
II. ročníku Nebeské aukce zní: „Cool v  mém 
srdci“. Pro tvorbu výtvarných prací jsme ten-
tokrát oslovili, prostřednictvím vedení škol 
a  výtvarných pedagogů, žáky a  studenty 
poličského regionu. Do aukce bude zapojen 
také výběr grafi k českých výtvarníků 20. stol., 
darovaný ze soukromé sbírky. Nebeská aukce 
bude prezentována a bude probíhat od 1. do 
10. září 2021 prostřednictvím www.aukcecha-
rita.cz. Zúčastnit aukce se může široká veřej-
nost a  podpořit tak benefi ční úmysl tohoto 
projektu – fi nanční prostředky, které se nám 
podaří za prodej výtvarných děl v letošní Ne-
beské aukci nashromáždit, věnujeme na opravy 
a dovybavení Charitního domu IV. na Vrchlic-
kého ulici. Tento dům bude poskytovat zázemí 
několika charitním službám – Domácímu hos-
pici sv. Michaela, Dennímu stacionáři, Charitní 
pečovatelské službě a Osobní asistenci. Vydra-
žená díla budou formou reprodukcí vystaveny 
od 20. září v Městské knihovně v Poličce. 

Kdo by neznal naši charitní a  běžeckou legendu 
Jarmila Běhoděje (* 8. 11. 1916), otolaringologa, fi lan-
tropa, propagátora anaerobního běhu a charitní myš-
lenky v České republice i za jejími hranicemi…? Ano, je 
to pravda příběh z říše snů a pohádek, ale tím spíš je 
lákavé Běhodějovo nadšení dále pěstovat, sdílet a šířit 
napříč naším krásným krajem i generacemi. Pojďme si 
tedy zaběhat s Jarmilem Běhodějem v sobotu 11. září 
2021 odpoledne (čas začátku ještě upřesníme). Sejde-
me se v chovatelském areálu „Pod pivovarem“. Připra-
ven je hlavní závod na trati 8 km, dětská trať bude mít 
délku 1 km. Bude možné vyjít i na 3 km procházku 
s panem farářem po Křížové cestě. Pro krásné, spo-
lečné sportovní odpoledne bude zajištěno občerstvení 
i zábava pro děti – soutěže, malování na obličej. Na 
své si tedy přijdou nejen sportovci, ale i rodiny s dětmi. 
Akce bude mít benefi ční záměr – přispět na realizaci 
hippoterapie pro klienty AC dílen (terapeutické dílny 
OCH Polička pro osoby se zdravotním a mentálním 
postižením). Těšíme se na setkání a pěkné společné 
odpoledne. Vezměte s sebou rodinu i přátele, sportov-
ního ducha a dobrou náladu. 

Poličská Charita se i letos zapojí do již 32. ročníku 
osvětové kampaně Týdny pro duševní zdraví (TDZ). 
Světová federace pro duševní zdraví (WFMH) pro 
rok 2021 stanovila jako hlavní téma tohoto dne Du-
ševní zdraví v nerovném světě. Akce TDZ probíhají 
po celé České republice – jako každý rok je i letos 
připraven rozmanitý program v  podobě koncertů, 
happeningů, výstav, divadelních a fi lmových před-
stavení, workshopů, dnů otevřených dveří, kulatých 
stolů, besed a diskusních fór o nejrůznějších aspek-

Co se chystá?

tech duševního zdraví a  mnoha dalších. Středisko 
Otevřené dveře Oblastní charity Polička, které se 
zaměřuje na péči o duševní zdraví, přispěje do škály 
akcí TDZ oblíbeným Dušekvízováním. Zúčastnit se 
ho můžete ve čtvrtek 7. října 2021 v Divadelním klu-
bu jako soutěžící i jako fandící publikum. 

Více informací přineseme v příštím čísle Jitřenky, 
ale už nyní se na Vás těšíme a věříme, že si datum 
poznačíte do kalendáře. Věřte, že svou účastí posí-
líte nejen své duševní zdraví. Kdo se loni zúčastnil, 
dodnes vzpomíná. 

Potřebné informace k  akcím pořádaným Ob-
lastní charitou Polička a  k  charitnímu dění za-
znamenáte vždy aktuálně na plakátech ve městě 
i v okolních obcích, samozřejmě také na www.po-
licka.charita.cz a  na https://www.facebook.com/
charitapolicka. Děkujeme, že jste s námi. 

Marcela Vraspírová

Pro telekomunikační společnost PODA a.s. v Poličce hledáme

SERVISNÍHO TECHNIKA 
PRO SPRÁVU SÍTĚ A HELPDESKU 

730 431 393 poda.czbilikova@poda.cz

Co vás čeká 
 Konfigurace a dohled mikrovlnných spojů, 

  routerů a přístupových bodů.
 Podpora při výstavbě retranslačních stanic.
 Podpora při osazování telekomunikačních zařízení.
 Konfigurace, instalace a servis zákaznických 

  koncových telekomunikačních zařízení.
 Poskytování komplexní technické servisní podpory.

Co nabízíme
 Hlavní pracovní poměr, smlouva na dobu neurčitou.
 Sleva na firemní služby.
 Příspěvek na penzijní připojištění, životní pojištění.
 Příspěvek na stravování.
 Roční příspěvek na dovolenou.

Co požadujeme
 Střední odborné vzdělání technického směru.
 Znalost práce na PC. 
 Řidičský průkaz sk. B.

Místo výkonu práce
 Masarykova 8, 572 01 Polička.
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INZERCE
řádková
• Nabízím rekonstrukce a  opravy starých komí-

nů, čištění komínů, opravy žlabů, svodů, drobné 
zednické práce.Tel. 731 506 249, 464 620 162 
po 19. hod. 

• Provádíme očištění starých střech tlakovou vodou 
a nátěr lakem nebo barvou. Zvýšení životnosti střech!
Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Přivýdělek. Tenisový oddíl nabízí přivýdělek na 
pozici OBSLUHA bufetu. Pracovní doba – dle pro-
vozní doby a pouze v sudý nebo lichý týden. Bližší 
informace na tel.: 608 813 772

• Koupím gramofonové desky do své archivní sbír-
ky. Nesbírám vážnou hudbu, lidovky a dechovky. 
Platba ihned v hotovosti. Děkuji za nabídky na tel.: 
724 229 292 nebo e-mail: Fiat1955@seznam.cz

• Přijmu pracovníka, brigádníka, OSVČ nebo do zam. 
poměru. Drobné zednické práce, nátěry střech a prá-
ce pomocné. Od května 2021. Tel.: 731 506 249

• Mladý pár hledá/koupí stavební parcelu, může být 
i menší cca 600 m2 nebo starší rodinný dům k by-
dlení se zahradou v okolí Poličky, prosím, nabídněte. 
Tel.: 773 992 312 

• Servis chlazení – Milan Fajmon Bystré. Opravy průmys-
lového chlazení, montáž klimatizací a revize úniku chla-
diva, opravy chladniček a mrazniček. Tel.: 603 782 573

• Krmiva na Kruháči, Hegerova 1153, Polička - široký 
sortiment krmiv a potřeb pro psy, kočky, hlodavce, ptá-
ky atd. Nově v nabídce krmiva pro králíky a veškerou 
drůbež za nízké ceny. Tel: 777 587 649, 777 627 575, 
libami@seznam.cz

• Doučování češtiny a angličtiny pro ZŠ a SŠ od středo-
školského učitele. Všední dny i víkendy, časová fl exibili-
ta. Tel.: 777 112 174
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VERNISÁŽ: MARIE JANKŮ – maluji, když 
mi to jde
výstava obrazů spontánní malířky rozevlá-
tých krajin a  průhledů do území fantazie 
a návratů do dětství
7. 8.–30. 9. 
Navštivte výstavu obrazů malířky Marie 
Janků (1891–1975) z Vítějevsi u příležitos-
ti 130. výročí jejího narození. Originalitou, 
imaginací, zvláštním koloristickým cítěním 
a ryzím malířským jazykem patří Marie Jan-
ků bezesporu k osobitým a nezaměnitelným 
neškoleným autorům. Během patnácti let 
vytvořila přibližně 600 malířských děl, kte-
rá jsou tím nejlepším z oblasti spontánního 
umění u nás. 
Autorka  začala malovat až ve svých devětaše-
desáti letech a byla vysoce uznávána v oblasti 
naivního umění. Vystavovala v Bruselu, Mont-
realu, Praze i jinde.  Součástí bude i krátký fi lm 
podkreslený hudbou Bohuslava Martinů.  
Vernisáž se uskuteční v  sobotu 7. srpna od 
14.00 hodin. Úvodní slovo pronese bývalý ře-
ditel Divadla hudby Olomouc, sběratel art brut 
umění a iniciátor výstavy Mgr. Pavel Konečný. 
AKCE: ŽIVOT NA VĚŽI – kostýmované 
prohlídky
14. a 15. srpna 2021
Po vystoupání 192 schodů až do výšky 36 
m, vám bude odměnou netradiční oživená 
prohlídka rodné světničky B. Martinů. Tam 
se budete moci setkat s „Bohuslavem Marti-
nů“ a jeho sestrou Marií.
Těšit se můžete na průvodkyni v dobovém 
kostýmu a chlapce hrajícího na housle tak, 
jak jistě dříve hrával i sám malý Bohoušek. 
Společně vám povypráví o  svých životních 
osudech a příbězích a ukáží vám skrovné by-
dlení rodiny pověžného. 
Časové prohlídky budou probíhat v  sobotu 
a v neděli od 9 hod. každou celou hodinu, 
končí v 16.00 hod. Vstupenky je nutné za-
koupit v muzeu, zároveň je vhodné se pře-
dem objednat.
Výstava: ŽIŽKA PŘED BRANAMI
– dotyková výstava plná hravých aktivit pro 
děti i dospělé k výročí 600 let od vstupu hu-
sitských vojsk do Poličky
8. 5.–31. 8. 
Přehodíte vykrmenou svini přes hradby stej-
ně jako poličští měšťané v pověsti o obléhání 
Žižkou? Najdete ve výstavě všechny podoby 
neporaženého válečníka? Vyzkoušíte a  po-
těžkáte si husitské zbraně. Oblečete krouž-
kovou košili nebo gotický šat. Pomodlíte se 
jako správná husitka. Zjistíte, že není rouška 
jako rouška. Pohlédnete na výstavu z vozové 
hradby nebo koňského sedla. Vyfotíte se ve 
fotokoutku s množstvím rekvizit a textových 
bublin. Zasmějete se u středověkých vtípků. 
Vytvoříte na dotykovém monitoru vitráž. 
Vyrobíte si pásku přes oko, postavíte hrad-
bu z kostek, poznáte svojanovská strašidla. 
A kromě toho všeho na vás čekají perličky 
ze života Jana Žižky, husitů a také informace 

CENTRUM BOHUSLAVA MARTINŮ
o Poličce a Svojanově v době husitské.
Výstava: HRÁTNICE aneb Hravá radnice
– interaktivní herna pro chytré hlavy i šikov-
né ruce 
8. 5.–30. 9. výstavní sály Městské galerie, 
Palackého nám. 
Čekají na vás skládačky, hlavolamy, kvízy 
i  dovednostní hry všeho druhu. Originální 
truhlářské exponáty k nám připutovaly z díl-
ny Vlastivědného muzea v Šumperku a sli-
bují zábavu pro malé, větší i velké. Můžete 
si zahrát například minigolf, domino či kužel-
ky. Z dílů postavit lomený oblouk, pyramidu 
nebo pravěkou nádobu. Trpělivost prověříte 
při sestavování pohádkového orloje, taktiku 
u bitvy lodí, spolupráci u balancovníku a vě-
domosti u  mapy světa. Herna je doplněna 
různými aktivitami pro všechny věkové kate-
gorie z výstav našeho muzea. 
Expozice: OBRAZ JAKO VIDĚNÉ SLOVO – 
výstava vzácných artefaktů 
1. 7 – 31. 8., expozice kostela sv. Jakuba  
Vedle vyhledávaných prohlídek rodné svět-
ničky Bohuslava Martinů ve věži kostela sv. 
Jakuba je nyní  Jde o  umělecky hodnotné 
a  dosud veřejnosti neznámé obrazy, sochy 
a knihy z okruhu poličského děkanství. Ka-
ždý z exponátů má svůj příběh – například 
dřevěná socha anděla přežila vše zničující 
požár v  r. 1845. Expozice je umístěna na 
severní kruchtě kostela v sousedství varhan. 
Kromě toho vede trasa této prohlídky i do 
unikátního prostoru půdy, která je poprvé 
zpřístupněna veřejnosti a kde můžete obdi-
vovat historické krovy mimořádného rozpo-
nu i jinak nedostupný pohled na rub kleneb 
kostela. Expozice bude doplněna panely do-
kumentujícími nejen historii kostela. 
Vstupenky je nutné zakoupit předem v mu-
zeu, odkud se vychází na prohlídku. Vstup 
do expozice pouze v  doprovodu průvodce. 
Otevírací doba: pondělí – sobota v 9, 10, 11, 
13, 14, 15 hod.
MUZEJNÍ LÉTO – tvoření – dílny – koncer-
ty 2021
Každoroční muzejní léto plné tvořivých dílen 
pro děti i  dospělé, divadelních představení 
a  koncertů! Zapojíme se do fenoménu pu-
tovních kamínků, vyzkoušíme si výtvarnou 
techniku PET ART a nakrmíme ptáčky nejen 
na muzejní zahradě. Těšit se můžete na kon-
certy, během kterých zazní popové i rocko-
vé, světové a tuzemské hity a to pod širým 
nebem. A Divadlo JóJo si pro ty nejmenší při-
pravilo tři pohádky plné básniček a příběhů 
s dobrým koncem. Pořádá Městské muzeum 
a galerie Polička ve spolupráci s MaTami, z. s. 
út 3. 8., 14–16 hod. DÍLNIČKA PRO DĚTI 
v muzeu
KRASOHLED – nechte rozehrát barevné 
střepy, sklíčka a korálky a přijďte si vyrobit 
barevný krasohled, ve kterém se vám při po-
hledu proti světlu roztančí neopakovatelné 
obrazce. Cena: 50 Kč za výtvarné pomůcky 
a materiály. Dílna pro děti od 6 let.

ne 8. 8. od 16.00 hod. DIVADÉLKO PRO 
DĚTI
PERNÍKOVÁ CHALOUPKA – netradiční pro-
vedení klasické pohádky – kdo komu sedne na 
lopatu? Když jde táta do práce, dřevo rubat, 
stromy kácet, to je velká štrapáce! Na Jeníčka 
s Mařenkou čeká v lese… legrace. A jaké láry-
fáry se dějí na druhé straně potoka? Babulka 
doporučí koření vhodné na pečení a společně 
s  vámi vymyslíme fi ntu na mlsného Dědulu. 
Účinkuje Divadlo JÓJO. Vstupné: 35 Kč. Délka 
představení 35 min. Vhodné pro děti ve věku 
3–9 let.
út 10. 8. 14–16 hod. DÍLNIČKA PRO DĚTI 
v muzeu
KŘÍDY – kreslení děti baví v každém věku. Ať 
už máte doma předškoláka nebo dítko ško-
lou povinné, dejte mu do ruky křídu, ukažte 
volné místo pro jeho kreativitu a rázem bude 
všude plno barevných obrázků a  kreseb! 
A hlavně, děti velice rády něco vyrábějí – tak 
proč ne zrovna domácí křídu? 
Cena: 50 Kč. Dílna pro děti od 6 let.
ne 15. 8. od 16.00 hod. DIVADÉLKO PRO 
DĚTI
O DVANÁCTI MĚSÍČKÁCH – trochu zimní 
atmosféry přinese pohádka o Marušce, kte-
rou zlá macecha s Holenou do mrazu vyže-
nou. Zmrzne v lese? Nebojte se…  ohřeje se. 
Dvanáct kouzelných bratrů dobře ví, kdo si 
pomoc zaslouží. A macecha s Holenou? Na 
chamtivost dojedou! Účinkuje Divadlo JÓJO. 
Vstupné: 35 Kč. Délka představení 35 min. 
Vhodné pro děti ve věku 3–9 let.
út 17. 8. 9–12 hod. DÍLNIČKA PRO DĚTI 
v MaTami
PAPÍROVÁ VITRÁŽ – pověste si do okna 
barevnou vitráž a všední den bude hned ve-
selejší. 
Cena: 50 Kč za výtvarné pomůcky a materi-
ály. Dílna pro děti od 3 let.
út 24. 8. 14–16 hod. DÍLNIČKA PRO DĚTI 
v muzeu
KRMÍTKA –  chtěli byste nasypat ptáčkům 
venku trochu něčeho dobrého, ale nemáte 
krmítko? Není nic snazšího, než si ho u nás 
udělat. Malé děti si vyrobí a ozdobí závěsné 
krmítko ze sklenice. Pro starší bude připra-
ven, v posledních letech čím dál více oblíbe-
ný, beton, z něhož vytvoří krmítko na zahra-
du či parapet. Cena: 50 Kč za materiál. Dílna 
pro děti od 6 let.
út 31. 8. 9–12 hod. DÍLNIČKA PRO DĚTI 
v MaTami
PYTLÁTKO – ozdobte si látkový pytlík na 
pečivo, ovoce či zeleninu svým originálním 
vzorem a nápisem. Cena: 50 Kč za výtvarné 
pomůcky a materiály. Dílna pro děti od 3 let.
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Bohuslav Martinů: Preludium 
novodobá premiéra skladby, komponované 
u příležitosti otevření Tylova domu
Luděk Šabaka – klavír
Bohuslav Martinů: Intermezzo
čtyři skladby pro housle a klavír 
Bohuslav Matoušek – housle
Miroslav Sekera – klavír
Bohuslav Martinů: Pět českých madrigalů 
(výběr)
Pěvecký sbor VUT v Brně Vox Iuvenalis, di-
riguje Markéta Ottová
Bohuslav Martinů: Romance z pampelišek
kantáta pro smíšený sbor a sopránové sólo
Helena Hozová – soprán
Pěvecký sbor VUT v Brně Vox Iuvenalis, di-
riguje sbormistr Jan Ocetek
přestávka 
Bohuslav Martinů: Písně pro Olgu Valouš-
kovou 
první uvedení v  této podobě, spojené se 
slavnostním křtem notového vydání písní
Markéta Cukrová – mezzosoprán
Luděk Šabaka – klavír
Bohuslav Martinů: Nový Špalíček 
cyklus písní na texty moravské lidové po-
ezie 
Markéta Cukrová – mezzosoprán
Luděk Šabaka – klavír
Bohuslav Martinů: Kuchyňská revue 
jazzový balet o jednom dějství
Kristýna Znamenáčková – klavír
členové Ensemble Opera Diversa

Program 
Gala
Martinů 
– 28. srpna 

Centrum Bohuslava Martinů jako součást Městského 
muzea a galerie Polička má ve svých sbírkách unikátní 
exponáty v podobě notových i nenotových dokumentů 
skladatele. Unikátní jsou nejen pro věhlas Bohuslava 
Martinů v celosvětovém kontextu, ale i samotným mís-
tem jejich uložení. Přinejmenším v českém měřítku totiž 
v oblasti hudby neexistuje jiné regionální centrum, kte-
ré by vlastnilo takovýto komplex. Většina významných 
skladatelů jako B. Smetana, A. Dvořák, L. Janáček a další 
své umělecké odkazy zanechala v Praze či Brně a jsou 
tak dnes zastoupeny ve sbírkách Národního muzea či 
Moravského zemského muzea. Vedle nich je poličské 
muzeum sice jen malou lokální institucí, vlastnící ov-
šem cenné sbírky. Jde mimo jiné o více jak 1 300 dopi-
sů (psaných Bohuslavem Martinů různým adresátům), 
140 notových rukopisů a 87 exemplářů rukopisů neno-
tových, z nichž asi nejznámější a nejatraktivnější je tzv. 
Deník, do nějž si skladatel zaznamenával různé životní 
útržky formou půvabných a vtipných kresbiček.

Tohoto faktu si je Polička dobře vědoma. Město 
jako zřizovatel muzea podporuje veškeré jeho aktivi-
ty a muzeum jakožto správce sbírek se snaží vytvo-
řit ideální podmínky pro jejich dlouhodobé uchování. 
Samozřejmostí je pečlivé uložení v optimálních teplot-
ních i  vlhkostních podmínkách. Velmi často je nutné 
přistoupit k částečnému či komplexnímu restaurování 
dokumentů, neboť zub času a leckdy neodborné ucho-
vávání archiválií z dob, kdy byly v soukromých rukou, 
jim rozhodně neprospělo. Asi by nás nikoho nenapad-
lo, jak moc mohou papír za dlouhá desetiletí poškodit 
např. přelepky lepící páskou, nebo jeho uložení do prů-
hledných umělohmotných fólií a následné sešití okrajů 
v dobré víře, že tak dokumenty nemohou vypadnout.

Z těchto důvodů přistoupilo muzeum k postupné-
mu a  systematickému restaurování martinůovských 
dokumentů. První výraznější práce zahájila ředitelka 
Mgr. Pavla Juklová před deseti lety, v roce 2011. Díky 
grantovým dotacím z Ministerstva kultury ČR, města 
Polička, Nadace B. Martinů a v menší míře i Pardubic-
kého kraje byla postupně restaurována korespondence 
skladatele a některé notové dokumenty. Poslední vel-
ký objem restaurátorských prací byl realizován v roce 
2019. Šlo o restaurování stovky exemplářů dopisů Bo-
huslava Martinů příteli z amerických let Franku Rybko-
vi, které se do poličského muzea dostaly jako velkorysý 

Deset let restaurování 
rukopisů B. Martinů 

dar Rybkových potomků z USA. V loňském roce mohl 
být za podpory Ministerstva kultury ČR uskutečněn 
podrobný průzkum originálních martinůovských sbír-
kových materiálů na papíru. Ujal se jej erudovaný re-
staurátor Radomir Slovik, působící v současnosti též 
jako děkan na Fakultě restaurování Univerzity Pardu-
bice. Ten konstatoval, že naprostá většina sbírkových 
předmětů již restaurována byla (zbývá 9 položek na 
restaurování a  soubor k  menším zásahům a  výrobě 
ochranných obalů). Navrhl plán řešení restaurátor-
ských prací do budoucna, tak aby byly sbírky uchovány 
i pro další generace zájemců o dílo Martinů. Využití je 
totiž široké: uložené rukopisy jsou pravidelně součástí 
každoročně pořádaných martinůovských výstav včet-
ně těch „putovních“, které jsou následně instalovány 
i v jiných městech a fungují tak jako propagace Polič-
ky. Jsou také poskytovány studentům píšícím diplomo-
vé práce, či badatelům pro jejich odbornou práci. Za 
všechny jmenujme postupné vydávání korespondence 
B. Martinů pracovním týmem prof. Víta Zouhara z Olo-
moucké univerzity, a především pak souborné vydání 
děl Bohuslava Martinů, realizované Institutem B. Mar-
tinů v Praze v čele s muzikologem Alešem Březinou, 
které si klade za cíl zpřístupnit veřejnosti kompletní 
dílo českého skladatele. A patří sem i „naše“ poličské 
ediční aktivity, např. vydání publikace Martinů obrázky 
kreslící, či nejnověji notová edice raných písní sklada-
tele pro pěvkyni Olgu Valouškovou.

Na restaurování sbírkových předmětů od počátku 
navazuje digitalizace sbírek (převod tištěných doku-
mentů do digitální podoby), ale to už je jiná kapitola.

Monika Holá, muzikoložka CBM

Blahopřání
Dne 30. srpna oslaví 

krásné 80. narozeniny 
náš tatínek, dědeček, 
pradědeček, pan Jiří 
Ferlík.

Vše nejlepší a hlavně 
hodně zdraví do dalších 
let přejí dcery Monika 
a Zdeňka s rodinami

Dne 27. srpna oslaví 
krásné 70. narozeniny 
paní Eva Nekvindová. 
Přejeme ti to, co člověk 
nejvíc potřebuje, zdra-
ví, hodně sil a  pohody 
do dalších let. S  láskou 
manžel, Pokorní a  Ne-
kvindovi.
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Ne všichni jej znají jménem, dozajista 
každý obyvatel Poličky ale viděl některé 
z  jeho děl. Přinejmenším sochu Bohusla-
va Martinů, která stojí v poličském parku, 
bude znát každý z nás. 

Řeč je o akademickém sochaři Milanu Kno-
blochovi, který se celoživotně systematicky 
zajímal o osobnosti českého umění. Jeho dílo 
je velmi rozsáhlé (přes 400 položek) a  za-
hrnuje medaile, busty, památníky, poštovní 
známky, pamětní desky. Jsou k vidění u nás 
i v zahraničí, např. v Britském muzeu v Lon-
dýně či ve Státním muzeu v  Berlíně, jeho 
pomník Jana Palacha stojí na veřejném pro-
stranství na břehu Ženevského jezera. 

Polička se může chlubit hned několika 
jeho uměleckými díly. Nejznámější je již 
zmiňovaná socha B. Martinů v  nadživotní 
velikosti, slavnostně odhalená v roce 1990 
u příležitosti 100 let od narození skladatele 
za přítomnosti tehdejšího prezidenta Václa-
va Havla. Zajímavostí je, že při tvorbě sochy 
Knobloch konzultoval své pojetí se sklada-
telovým pamětníkem Jiřím Muchou. Po čase 
pro rozhlas vzpomenul, že ho Muchovy po-
známky správně navedly: „Říkal, že musí 
být nenápadný, až stydlivý, a to, myslím, že 
se mi v té soše podařilo.“ 

Osobnosti Bohuslava Martinů se Knob-
loch profesně věnoval již dříve. Je autorem 
moderního náhrobku na rodinném hrobě 
poličského hřbitova (vytvořil jej ve spolu-
práci s architektem Vladimírem Rybákem). 

Autor sochy B. Martinů Milan
Knobloch by se dožil 100 let

Žulový náhrobek z roku 1984, na němž jsou 
patrné plastické hudební motivy a  je tam 
vytesán citát z kantáty Otvírání studánek, 
je zapsán do seznamu kulturních památek. 
M. Knobloch byl také u snímání posmrtné 
masky Martinů (a vytvořil její odlitek), kte-
rá byla vyhotovena u příležitosti exhumace 
a převozu ostatků skladatele ze Švýcarska 
do Poličky v roce 1979. A konečně je Knob-
loch, jenž byl celoživotně ceněn jako skvělý 
medailér, také autorem medaile, vytvořené 
pro město Polička, s portrétem Bohuslava 
Martinů na rubové straně. Mimo Poličku 
vytvořil ještě bustu B. Martinů, která je 
vystavena ve vstupní hale sálu B. Martinů 
v Lichtenštejnském paláci v Praze či bron-
zovou pamětní desku skladatele s jeho pří-
telem Stanislavem Novákem v rodišti Nová-
ka ve Smiřicích (ze Smiřic pocházeli i rodiče 
M. Knoblocha).

Rovných 100 let od Knoblochova naroze-
ní uplyne 10. srpna 2021. Osobnost a dílo 
tohoto umělce si budeme moci připome-
nout mini výstavou v  poličském muzeu 
(k  vidění po celou sezónu), v  den výročí, 
tedy 10. srpna 2021 v  18 hodin pak pro-
běhne vzpomínkový akt v  parku u  sochy 
B. Martinů. Hudebně akci podpoří Mužský 
pěvecký sbor B. Martinů, jenž byl založen na 
sklonku roku 2019, ale vzhledem k nucené 
covidové přestávce ještě veřejně nevystou-
pil. Bude to tedy jeho poličská premiéra. 

Monika Holá, muzikoložka CBM 

Rok 2020 byl rokem 130. výročí narození Bo-
huslava Martinů; jeho oslavy – alespoň v podobě 
slavnostních kulturních aktivit – z důvodu pande-
mie koronaviru možné nebyly. V prosinci proto pro-
běhlo jen velmi skromné připomenutí tohoto výročí 
a oslavy se odsunuly na neurčito. Nyní již termíny 
známe, budou se konat v rámci letos nově konané-
ho festivalu Martinů fest na přelomu srpna a září.

Dne 28. srpna se v Tylově domě uskuteční slav-
nostní koncert k  výročí narození skladatele Gala 
Martinů. Když se v roce 1929 Tylův dům slavnost-
ně otevíral, vystoupil na tehdejším koncertě osobně 
Martinů s vlastní skladbičkou Preludium, kterou pro 
tu příležitost složil. A  právě tímto krátkým dílkem 
bude zahájen i nynější slavnostní koncert. Na něj po-
zvání do Poličky přijali: pěvecký sbor Vox Iuvenalis, 
jenž přednese skladatelovu kantátu Romance z pam-
pelišek (sopránové sólo zazpívá poličská rodačka 
Helena Hozová) a navíc výběr z Martinů Pěti českých 
madrigalů. Dále do Poličky přijede houslista Bohu-
slav Matoušek, jenž patří mezi zasloužilé martinůov-
ské interprety, má na svém kontě kompletní nahráv-
ky Martinů skladeb pro housle (s doprovodem klavíru 
i orchestru). V jeho podání a za klavírní spolupráce 

Odložené oslavy výročí 130 let 
od narození B. Martinů

Miroslava Sekery zazní Martinů skladba Intermez-
zo. Skladatelovo jazzové období bude reprezentovat 
energická a vtipná skladba Kuchyňská revue, kterou 
přednese pianistka Kristýna Znamenáčková spolu 
se členy souboru Opera diversa. Atraktivním bodem 
večera bude vystoupení mezzosopranistky Markéty 
Cukrové, která za doprovodu pianisty Luďka Šaba-
ky přednese vedle písňového cyklu Nový Špalíček 
ještě neznámé rané písně Martinů, které skladatel 
jako mladík věnoval sólistce pražského Národního 
divadla Olze Valouškové. Tyto písně u  příležitosti 
výročí narození B. Martinů vydalo Městské muzeum 
a galerie Polička a na koncertě tak proběhne i slav-
nostní křest notového vydání. A protože koncertně 
tento výběr pravděpodobně nikdy nezazněl (zda je 
pěvkyně Olga Valoušková kdy interpretovala, totiž 
doloženo není), můžeme hovořit o jeho prvním pro-
vedení vůbec!

V odpoledních hodinách 4. září bude v prosto-
rách Velkého výstavního sálu poličského muzea 
provedena zvláštnost – mechanický balet Bohusla-
va Martinů, nazvaný Podivuhodný let. O jeho histo-
rickém pozadí jsme referovali již v říjnové Jitřence, 
než musela být akce z důvodu pandemie zrušena. 

Martinů si představoval, že se na jevišti bude pohy-
bovat scénická dekorace (lidově kulisy) a ne taneč-
níci – proto dílo označil jako „mechanický balet“. 
Bohužel k provedení díla za skladatelova života vů-
bec nedošlo, na své první provedení si Podivuhodný 
let musel počkat poměrně dlouhou dobu. A shodou 
okolností to byla právě Polička, kde skladba veřej-
ně zazněla poprvé, i  když tehdy pouze koncertně 
(roku 1994 u příležitosti otevření městské Galerie 
v  budově barokní radnice). Plánované nové polič-
ské uvedení chce podtrhnout především technické 
aspekty ze skladatelovy představy a  dílo uvede 
jako scénicko-mechanickou imaginaci za doprovo-
du hudební nahrávky. Autorkou scénické dekorace 
je brněnská scénografka Sylva Marková. Provede-
ní Podivuhodného letu bude doplněno o  besedu 
s  inscenačním týmem s  možností prohlédnout si 
dekoraci živě.

A  pro zájemce nastiňme ještě další nabídku 
Martinů festu, který se letos bude konat v měsí-
ci září. Po výše uvedených akcích rozezní každou 
sobotu a neděli sál Tylova domu nějaký zajímavý 
koncert: vystoupení dechového kvinteta, operních 
umělců, dvou komorních smyčcových ansámblů 
a na závěr vystoupení činohry Horáckého divadla 
Jihlava, které těsně před lockdownem nastudovalo 
zcela novou hru o životě a díle skladatele nazvanou 
Martinů – Česká rapsodie Bohuslavova. A toto dílo 
jihlavští umělci představí hned dvakrát i v Poličce: 
12. 9. pro veřejnost a 13. 9. v dopoledních hodinách 
jako představení pro studenty.

Monika Holá, muzikoložka CBM 
ve spolupráci s týmem Tylova domu 

v Poličce
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V  září 2019 zahájil svoji činnost mužský pěvecký 
sbor B. Martinů města Poličky z. o. O počátcích tohoto 
pěveckého tělesa jsme Vás již před časem informovali. 
I přes nepřízeň doby se členové snažili udržet počá-
teční myšlenku a  ihned po uvolnění situace se sbor 
pustil opět do zkoušení. Bohužel i zde si čas vyžádal 
svoji daň. V lednu 2020 a v červnu 2021 náš sbor svým 
zpěvem doprovodil na poslední cestě své dva nejstarší 
zakládající členy Ing. Jana Matouše a Ing. Karla Mácala. 

V  současné době se sbor opět schází na pravi-
delných zkouškách v  sále restaurace Střelnice každé 
pondělí v čase 19:00–21:30 hod. Počet členů spolku 
se ustálil na počtu 19, z toho 15 zpívajících. Cílem je 
zapojit postupně do členské základny 25–30 členů 
z našeho města a nejbližšího okolí. 

Víme, že v našem městě a okolí je mnoho dobrých 
mužských hlasů a věříme, že se časem objeví dostatek 
zájemců. Podmínkou pro členství v  tomto mužském 
sboru je určitá zkušenost ve zpěvu, věk 18+ a  chuť 
a  možnost se setkávat pravidelně v  dobrém „chlap-
ském“ spolku, který má jasný řád a také cíl něco doká-
zat. Co můžeme slíbit zájemcům? Mužské zpívání, kte-

Mužský pěvecký sbor 
ré je samo o sobě zážitkem, dobrou partu se zájmem 
o věc a také podporu města Poličky. Za tuto podporu 
je sbor městu Polička velmi vděčný, neboť díky tomu 
jsme vybaveni nutnými prostředky pro fungování sbo-
ru včetně jednotného oblečení. 

V nejbližší době můžete zhlédnout vystoupení MPS 
B. Martinů města Poličky na několika akcích.

V úterý 10. srpna při vzpomínkovém aktu 100 let 
od narození akademického sochaře Milana Knoblocha 
v parku u  sochy B. Martinů. (viz článek Autor sochy 
B. Martinů Milan Knobloch by se dožil 100 let). V sobo-
tu 18. 9. odpoledne zazpívá sbor v Hartmanicích před 
kaplí sv. Jana Nepomuckého. Na 15. 9. sbor připravuje 
koncert pro obyvatele DPS – Penzion v Poličce a 28. 9. 
připravuje náš mužský sbor společně s mužským sbo-
rem Vocatus Ecumenicus Městyse Jimramov koncert 
v kostele Sv. Václava v Trpíně. 

Pro bližší informace o členství a koncertech volej-
te na tel.: 775 729 600, nebo pište na oldaruzicka@
seznam.cz.

Oldřich Růžička 
– sbormistr MPS B. Martinů města Poličky

Vážení příznivci MaTami, aktuality a pro-
vozní dobu o  letních prázdninách najdete 
na http://www.matami.cz/2017/02/05/
kalendar/ nebo www.facebook.com/RCMa-
Tami. 

Z důvodu pořádání příměstských táborů 
a  celozávodní dovolené bude MaTami za-
vřeno v tyto týdny: 2.–13. 8., 23. –27. 8. 
Děkujeme za pochopení.Pokud máte zájem 
dostávat aktuality přímo na Váš  email, na-
pište nám na matami@matami.cz. Přejeme 
kouzelné léto!!!
PONDĚLÍ – Klubík – otevřená herna, 9–12 
hod. 
ÚTERÝ – Dílny dle programu, 9–12 hod.
STŘEDA – Hlídáček, 8–12 hod., Co-wor-
king, 12:30–15:30 hod. (pouze na objed-
nání)
ČTVRTEK – Výlety po oklolí dle programu, 
9–12 hod.
PÁTEK – Klubík – otevřená herna, 9–12 
hod.
Hlídáček
Samostatný (kapacita max. 6 dětí) 
středa 8–12 hod.
Cena: 50 Kč/dítě/hodina
Hlídání dětí mimo provozní hodiny Hlídáčku 
Vaše děti můžeme pohlídat i mimo vyhra-
zený čas a prostor RC MaTami, např. ve Vaší 
domácnosti a dle Vaší potřeby (večer, ráno, 
kterýkoliv den). Cena: 90 Kč/dítě/hod, 
45 Kč/hod. za každého druhého sourozence
Hlídání zajistí: Lída Macků (absolventka 
zkoušky profesní kvalifi kace „Chůva pro 
děti do zahájení povinné školní docházky.“), 
popř. naši externí zaměstnanci. Pro rezervaci 
a více informací volejte na tel.: 724 921 384 
nejlépe den předem, abyste si zajistili volné 
místo.
Dílnička pro dětičky – Papírová vitráž
17. 8. (úterý) 9–12 hod.
Cena: 50 Kč 
Pověste si do okna barevnou vitráž a všední 
den bude hned veselejší. Pro děti od 3 let.
Společný výlet do lanového parku v Borové
19. 8. (čtvrtek) 9–12 hod. 
Odjez vlaku 8:10 hod., kdo se přidá? 
Dílnička pro dětičky – Pytlátko
31. 8. (úterý) 9–12 hod.
Cena: 50 Kč 
Ozdobte si látkový pytlík na pečivo, ovoce či 
zeleninu svým originálním vzorem a nápisem.
Dílnička pro děti neomezeného věku, mlad-
ší 4 let prosíme s doprovodem. Doba výro-
by cca. 20 min.
Cena (pokud není v popisu uvedeno jinak): 
Pravidelné dopolední aktivity: 50 Kč (pro 
členy 35 Kč).
Členství 150 Kč/půl roku, 300 Kč/rok. Infor-
mace o členství získáte od lektorek aktivit.
Aktivity projektu Čas pro rodinu jsou pod-
pořeny z  dotačního programu Rodina 
a ochrana práv dětí MPSV a dále PK, Měs-
tem Poličkou a CBM.

MATAMI

Jsme právě v polovině prázdnin. Mnozí si již na 
dovolených odpočinuli, někdo se chystá, mno-
zí si nemohou dovolit opustit povinnosti. Náš 
Pardubický kraj, ač se honosí smutným titulem 
nejméně navštěvovaného kraje, má co nabídnout 
a třeba následující méně známé tipy vás zaujmou 
alespoň ke krátké návštěvě. Vezměme to po-
stupně, jak vedla cesta.

tip první: krajinářský park Mošnice
Zcela na západě území kraje se můžeme podí-

vat na památku UNESCO, hřebčín v Kladrubech. 
Ten je široce znám a netřeba ho představovat. 
Výjimečnou součástí krajiny v jeho okolí je však 
anglický krajinářský park Mošnice. Byl založen 
v  roce 1895 na ploše 60 hektarů a uměleckou 
formou byla původně zalesněná rovina u  Labe 
parkově upravena na luční krajinu se solitérními 
stromy a shluky keřů. Krásnou procházkou tráva-
mi se můžeme kochat prastarými duby nebo se 
vyhýbat tůním. 

tip druhý: Codex gigas v Chrasti
V hloubi 13. století byl v klášteře v Podlažicích 

sepsán Codex gigas, největší rukopisná kniha 
světa. Skoro metr vysoká a půl metru široká kni-
ha o úctyhodných 75 kg se také dle vyobrazení 
ďábla uvnitř na jednom z  pergamenů označuje 
jako Ďáblova bible. V samotných Podlažicích už 
sice místo kláštera najdeme pěkný kostel sv. 
Markéty, na knihu se však můžeme podívat do 
muzea v nedaleké Chrasti. Rozhodně stojí za to, 
ačkoliv je to „jen“ replika. Za originálem bychom 
museli až do severského Stockholmu. 

tip třetí: Králické opevnění
Historii nepříliš vzdálenou, prvorepublikovou, 

nám připomíná systém vojenského opevnění 
v území tzv. Kladské brány kolem města Králíky. 
Malebný kopcovitý kraj na střeše Evropy, odkud 
tečou řeky do třech moří je pro fanouška vojen-
ství a  historie eldorádem. Nepřeberně řopíků, 

Pěšky Pardubickým krajem II
dělostřeleckých srubů a pevností, mnohé z nich 
zpřístupněných, je lákavým cílem. Trochu poza-
pomenutý kraj, kterým se valily dějiny, má určitě 
co nabídnout. 

a bonus: Králický Sněžník 
Nejvyšší a  zároveň nejsevernější bod našeho 

kraje mnoho z vás důvěrně zná, když se povede 
počasí, výhled z vysoké osamocené hory je velko-
lepý. K tomu horská krajina, trávy a vřesy. Pokud 
vyčkáte s návštěvou na podzim, měla by už být 
na polské straně vrcholu dokončena rozhledna. 

Hezkou druhou půli prázdnin přeje
Jitka Bidlová 
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Do zájmových kroužků se můžete hlásit od 23.8.na www.mo-
zaika-policka.cz, nebo přímo v SVČ Mozaika Poička, nám. B. Marti-
nů 85. Těšíme se na Vás  Přejeme ničím nerušený zbytek prázdnin. 

PLETKY S OPLETKY
od 7 let • 1100,- • čtvrtek 14,00–16,00 • SVČ
JEHLOU A NITÍI
pouze pro začátečníky od 8 let • 1100,- • středa 14,00–16,00 
• SVČ
JEHLOU A NITÍ II
pouze pro pokročilé děti • 1100,- • středa 16,15–18,15 • SVČ
KUTÍLCI I 
pro kluky od 7 do 10 let – začátečníci • 1100,- • pondělí 
14,00–16,00 • SVČ
KUTÍLCI II 
pouze pokročilí • 1100,- • pondělí 16,15 • 18,15 • SVČ
KERAMIKA
začátečníci 7–10. let • 1150,- • úterý 14,00–15,30 • SVČ
KERAMIKA
pokročilí od 11 let • 1150,- • úterý 15,45–17,45 • SVČ
KERAMIKA
10.–14. let • 1150,- • čtvrtek 14,00–15,30  • SVČ
KERAMIKA S VÝTVARKOU
6.–10. let • 1100,- • pondělí 14,00–15,30 • SVČ
PICASSO
7.–10.let • 1100,- • úterý 14,00–16,00 • SVČ
CRAZY ART
11–14. let • 1100,- • úterý 16,15–18,15 • SVČ
KERAMIKA BOROVÁ
6–8. let • 950,- • pondělí 13,30–15,00 
KERAMIKA BOROVÁ
9.–11. let • 950,- • pondělí 15,15–16,45
PRIMA VAŘENÍ 
7.–10. let • 1100,- • úterý 13,30–15,00 • SVČ 
UKULELE
8–15. let • 1450,- • čtvrtek 15,00–16,00 hodin • SVČ
KYTARA
9.–15. let • 1450,- • středa 14,00–15,00 a 15,00–16,00, čtvrtek 
14,00–15,00 • SVČ
KYTARA 
pro začátečníky • 1450,- • úterý 17,00–18,00 • SVČ
KYTARA
pro pokročilé • 1450,- • úterý • 18,00–19,00 • SVČ
HRÁTKY S FLÉTNIČKOU ANEB ZDRAVÉ DÝCHÁNÍ
začátečníci 5–6 let • 1450,- • den a čas bude upřesněn v září 
• SVČ
ZÁBAVNÁ HRA NA FLÉTNU
pokročilí 7–11 let • 1450,- • den a čas bude upřesněn v září • 
SVČ
ZÁBAVNÉ ZPÍVÁNÍ 
6.–11 let • 1550,- • úterý 13,30 • 15,00 • SVČ
ZPÍVEJ JAKO PROFÍK
11.–15. let • 1550,- • úterý 15,00–16,30 • SVČ
ZPÍVEJME S RADOSTÍ
15.–99. let • 1550,- •  úterý 16,30 –18,00 • SVČ
ZÁKLADY FRANCOUŠTINY
8.–15. let • 1100,- • pondělí 14,00–15,00
RUŠTINA
10–13 let • 1100,- • SVČ • den a čas bude upřesněn v září
ZUMBA KIDS
6–10 let • 1100,- • SVČ • den a čas bude upřesněn v září
ZUMBA 
11–15 let • 1100,- • den a čas bude upřesněn v září

MAŽORETKY začátečníci
Pro holky 5–7 let • 1100,- • pátek 15,00–16,00 • SVČ
MAŽORETKY pokročilé
Pro holky, co už mažoretky navštěvovaly • 1100,- • pátek 
14,00–15,00 • sál SVČ
AEROBIC
1.–4. třída • 1100,- • den a čas bude upřesněn v září
HIP HOP/ SCÉNICKÝ TANEC I.
11–15 let • 1100,- • středa 15,15–16,45 • SVČ
HIP HOP/ SCÉNICKÝ TANEC II.
11–15 let • 1100,- • středa 17,00–18,30 • SVČ
JUMPING KIDS MINI I.
od 4 let pro děti z MŠ • 1100,- • čtvrtek 16,00–17,00 • Gymnas-
tický sál hala Gymnázia
JUMPING KIDS I. 
6–8 let • 1100,- • čtvrtek 15,00–16,00 • Gymnastický sál hala 
Gymnázia
JUMPING KIDS II. 
9–10 let • 1100,- • středa 14,30–15,30 • Gymnastický sál hala 
Gymnázia
JUMPING TEENAGER
11–15 let • 1100,- • čtvrtek 17,00–18,00 • Gymnastický sál 
hala Gymnázia
JÓGA PRO NÁCTILETÉ
od let 12 let • 1100,- • čtvrtek 15,30–16,30 • SVČ
SPORTOVNÍ GYMNASTIKA
od 6 let • 1250,- • středa, čtvrtek 16,00–17,30 • Sportovní hala 
Gymnázia
PARKOUR
8–15 let •  1250,- • středa 17,30–18,30 • Sportovní hala 
Gymnázia
KARATE
10 let–dospělí • 1100,- /1750,- • středa: 17,00–18,30 • malá 
tělocvična ZŠ TGM pátek: 17,00–18,30 velká hala ZŠ TGM
FLORBAL ELÉVOVÉ
1100,- • středa 15,45–16,45 • ZŠ Na Lukách
1.FBC POLIČKA – MLADŠÍ ŽÁCI, STARŠÍ ŽÁCI 
1150,- • pondělí 15,45–16,45 • ZŠ Na Lukách
1.FBC POLIČKA – DOROSTENCI, JUNIOŘI
1900,- • pondělí, středa 17,00–18,00 • ZŠ Na Lukách
BADMINTON
6–12 let • 1100,- pátek 15,30–17,00 • hala Gymnázia
KOPANÁ – MLADŠÍ PŘÍPRAVKA
ročník 2013–2014 • 1100,-
úterý a čtvrtek 16,30–18,00  • stadion SK – jaro, léto • úterý 
17,00–18,00 • ZŠ Na Lukách – zima • čtvrtek 17,30–18,30 • 
hala Gymnázia – zima • Nábor od září 2021 proběhne každé 
úterý a čtvrtek od 16,30 hodin na stadionu SK Polička. Začínáme 
první úterý v září.
KOPANÁ – STARŠÍ PŘÍPRAVKA
ročník 2011–2012 • 1100,- 
úterý a čtvrtek 16,30–18,30 stadion SK – jaro, léto • pondělí 
17,30–19,00 • hala Gymnázia • čtvrtek 17,00–18,00 • ZŠ Na 
Lukách • Nábor od září 2021 proběhne každé úterý a čtvrtek od 
16,30 hodin na stadionu SK Polička. Začínáme první úterý v září.
JEZDECKÝ KLUB VRANÍK
6–15 let • 1100,- • středa 15,00–18,00 praxe - jednou za 14 dní 
Stašov • středa 14,30–15,30 • teorie - jednou za 14 dní  
 • SVČ
RYBÁŘSKÝ KURZ
od 10 let • 1500,- • pondělí 16,00–18,00 • Kurz bude ukončen 
státním rybářským lístkem.
ŠACHY začátečníci

od 6 let • 1100,- • pátek 15,00–16,30 • SVČ
ŠACHY pokročilí
od 7 let • 1100,- • čtvrtek 16,30–18,00 • SVČ
DESKOVÉ HRY
6–9 let • 950,- • čtvrtek 14,00–15,30 • SVČ
ZÁJMOVÉ KROUŽKY PRO NEJMENŠÍ
KURZ HRAVÉ ŠKOLY BRUSLENÍ
6–10 let • 500,-/ 10 lekcí • středa 15,00–16,00 • zimní stadion
SPORTOVKY PRO PŘEDŠKOLÁKY
5-6 let • 1100,- • čtvrtek 16,45–17,45 • malá tělocvična ZŠ TGM
KLOKÁNCI CVIČENÍ NA MÍČÍCH
3–5 let • 1100,- • pondělí 16,00–17,00 • SVČ
JÓGA PRO DĚTI
4–7 let • 1100,- • čtvrtek 14,30–15,15 • SVČ
TANEČKO PRO RADOST
4–6 let • 1100,- • středa 14,15–15,15 • SVČ
ANGLIČTINA PRO NEJMENŠÍ 
4–6 let • 1100,- • pondělí 14,45–15,30 • sál SVČ
KOPANÁ – PŘÍPRAVKA „ŠKOLIČKA“
ročník 2015 a 2016 • 1100,- • úterý a čtvrtek 16,30–17,30 • sta-
dion SK-podzim a jaro • úterý 16,00–17,00 • ZŠ Na Lukách-zima 
• čtvrtek 16,00–17,00 ZŠ Na Lukách-zima • Děti procvičují 
pravidla a taktiku kopané, učí se základním technikám vedení 
míče, střelbě, přihrávkám. Hrají pod hlavičkou SK kopaná Polička. 
Nábor od září 2021 každé úterý a čtvrtek od 16,30 hodin na 
stadionu SK Polička.
FLORBAL ŠKOLIČKA
začátečníci od 8 do 10 let • 1100,- • čtvrtek 15,00–16,00 • ZŠ 
Na Lukách
RARÁŠEK – CVIČENÍ RODIČŮ S DĚTMI
3–5 let • 1100,- • úterý 17,00–18,00 • malá tělocvična ZŠ TGM
MALÍ UMĚLCI
5–7 let–1100,- • pondělí 14,00–15,30 • SVČ
ZÁJMOVÉ KROUŽKY A KURZY PRO STUDENTY A DOSPĚLÉ
JUMPING
pro studenty a dospělé • 1100,-/1750,- • pondělí 19,00–20,00
JÓGA
pro studenty a dospělé • 1100,-/1750,- • pondělí 18,00–19,30 
• SVČ
JÓGA
pro studenty a dospělé • 1100,-/1750,- • úterý 18,30–20,00 • 
SVČ
JÓGA PROTI STRESU
pro studenty a dospělé • 1100,-/1750,- •  středa 18,45–19,45 
• SVČ 
ČCHI – KUNG
pro studenty i dospělé • 3650,- • čtvrtek 18,00–19,30 • SVČ
INTERVALOVÝ TRÉNINK – HIIT 
pro studenty a dospělé • 1100,-/1750,- • čtvrtek 17,00–18,00 
• SVČ
KERAMIKA PRO DOSPĚLÉ
pro studenty a dospělé • 1750,- + hlína • úterý 18,30–20,30 • 
SVČ
KERAMIKA PRO DOSPĚLÉ 
pro studenty a dospělé • 1750,- + hlína • čtvrtek 18,00–20,30 • 
SVČ • D. Procházková 
DÁMSKÝ KLUB
pro dospělé • 550,- • každé první úterý v měsíci 14,00–18,00 
• SVČ
KURZ ČERNÉHO DRÁTOVÁNÍ
pro studenty a dospělé • 1050,-/10 lekcí • čtvrtek 17,00–19,00 
• SVČ
KURZ VITRÁŽE
pro studenty a dospělé • 1050,-/5 lekcí • pátek • 17,00–20,00
KURZ ŠITÍ
pro mírně pokročilé 500,-/3 lekce • SVČ • sobota 1 x za měsíc 
14,00–18,30

ZÁJMOVÉ KROUŽKY SVČ MOZAIKA
PRO ŠKOLNÍ ROK 2021/2022
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Pan Zelenda již během komunismu procestoval kus svě-
ta, i když jeho otec strávil 6 měsíců v komunistickém vězení 
a jeho strýc a sestra emigrovali do zahraničí. Celý život se 
nebál projevit svůj názor.

Narodil se 17. září 1952 v Poličce společně se svým dvoj-
četem Františkem. Rodina chvíli žila na Slovensku, protože 
tam měl jeho tatínek práci. Poté se vrátili zpět do Poličky. 
Jiří zde chodil na základní školu a po střední škole v Brně 
a po vojně nastoupil do elektromontážních závodů v Praze, 
kde pracoval jeho otec. V roce 1973 se oženil se svou spo-
lužačkou Janou a mají spolu 4 děti. 

V  80. letech mu v  práci nabídli možnost odjet do za-
hraničí a pracovat pro německou fi rmu Siemens na stavbě 
rafi nérie ropy v Iráku. K vycestování potřeboval kladný po-
sudek z místa bydliště, který sice nedostal, ale měl štěstí 
na svého vedoucího. „Nevhodné, aby vycestovali – otec re-
akcionář a další věci neustále dokola. Rodina se nezapojila 
do socialistického budování, a tak podobně. Pan Vacek byl 
slušný, i když byl komunista, tak i mezi nimi se našli slušní 
lidé, on ten dopis takhle vzal, před námi ho roztrhal a hodil 
ho do koše. “

V roce 1980 tedy pan Zelenda odletěl do Iráku, kde ale za-
čala válka s Iránem a stal se přímým účastníkem tohoto kon-
fl iktu. Viděl prolétat bombardéry nad jejich táborem a jednou 
se musel dokonce před bombardováním schovat. „Já v  té 
chvíli, jak jsem tam ležel, tak jsem otevřel gauč a vlezl jsem 
tam a zase jsem ho za sebou zavřel. Říkal jsem si, že mě to 
bude trošku chránit, ale pak jsem si uvědomil, že když ten 

Projekt Příběhy našich sousedů
JE DOBRÉ SE OZVAT
Příběh Jiřího Zelendy

dům na nás spadne, tak já se v tom gauči udusím, tak jsem 
ještě vylezl, vytáhl jsem si knížky a dal jsem je mezi to zaví-
rání, to aby vznikl vzduchový prostor, abych mohl dýchat.“

V  druhé polovině 80. let odjel ještě na rok do Lybie, 
kde pracoval jako kuchař a zásobovač jídla. To mělo vliv na 
jeho budoucí soukromé podnikání restauratéra v  Poličce. 
Nedlouho na to se vydal se svou rodinou na cestu po Evro-
pě a v roce 1988 se svým bratrem navštívili svoji sestru ve 
Spojených státech.

Po roce 1989 se věnoval politice, spoluzakládal Občanské 
fórum a byl tajemníkem na městském úřadě. Od devadesá-
tých let podnikal v gastronomii, otevřel restauraci a penzion 
Šenk nožíře Dobroty. Od roku 2010 si užívá zaslouženého 
důchodu a věnuje se svým zálibám, rád cestuje, tráví čas na 
chalupě v Borovnici a maluje.

Osudy pana Zelendy byly sepsány v rámci projektu „Pří-
běhy našich sousedů“ společnosti Post Bellum. Na základě 
jeho vyprávění byla vytvořena rozhlasová reportáž. Na této 
práci se podílely: Kamila Sílová, Daniela Soukalová, Klára 
Soukalová a Kristýna Votavová z Masarykovy základní školy 
v Poličce pod vedením Petry Vinařové.

A co k projektu říkají sama děvčata?
„Byla to velmi zajímavá zkušenost. Dozvěděly jsme se 

spoustu informací a  zaujalo nás, kolik může jeden člověk 
zažít věcí během svého života. Bavily nás různé workshopy, 
které byly součástí projektu. Naučily jsme se pracovat s in-
formacemi a technikou. Můžeme všem doporučit zúčastnit 
se takového projektu.“

Projektové dny
Projektové vyučování se stále více dostává do po-

vědomí učitelů. Důležité je vymyslet zajímavé téma 
a  aktuálně ho využít. Je třeba propojit poznatky 
z  různých předmětů se smyslovým vnímáním žáků 
a  prožitkem, rozvinout pracovní a  studijní návyky, 
aktivovat je, naučit žáky vidět věci v souvislostech 
a pracovat v týmech a skupinách. Zapracovat na je-
jich dovednosti diskutovat, argumentovat, řešit pro-
blémy a prezentovat výsledky své práce.

Jedná se o společné vedení projektového dne pe-
dagogem a  odborníka z  praxe, jde tedy o  vzájem-
nou spolupráci. Společné plánování, společná výuka 
a společná refl exe. Projekt je chápán jako komplex-
ní pracovní úkol. Každý žák má v projektu svou roli 
a  úkol, za který nese zodpovědnost. Výstupem je 
výrobek, praktické řešení problému aj. Projekty mají 
podobu mezipředmětových vztahů.

Ve škole za dobu trvání projektu proběhlo 37 pro-
jektových dnů. 

Nejvíce projektů se sešlo z  přírodovědy. Děti 
zkoumaly přírodniny, jedlé a  nejedlé dřeviny, ohro-
žené druhy přírodnin v  našem kraji, ekosystémy 
Poličky a  okolí, vodu, zvířata, nejen domácí a  sto-
py zvířat. Velmi zajímavé bylo využití dalekohledů, 
lup a internetové aplikace k určování rostlin, zvířat 
a zpěvu ptáků.

Dlouhodobý projekt Řemesla a zaměstnání zavedl 
naše žáky mezi výtvarníky, restaurátory, architekty, 
obchodníky, kuchaře, dělníky fi rmy Ravensburger, 
keramiky a hrnčíře, hudebníky, animátory, kadeřnice 
a zubaře.

V projektu Land – art vytvářeli výtvarníci zajíma-
vá díla.

Finanční gramotnost byla podpořena projektem 
Učíme se hospodařit, částečně byla věnována i nu-
mismatice.

Také se cestovalo po německy mluvících zemích 
a Velké Británii, a  to po stopách fi lmových hrdinů. 
Žáci virtuálně navštívili místa spojená se scénami 
z fi lmů o králi Artušovi, o Psu Baskervilském, o Alen-
ce z říše divů a dalších. 

Žáci, kteří se účastnili projektu Jak se dělá mo-
derní hudba, vymýšleli svoji písničku, kterou také 
nahrávali.

Svoje příznivce si našla i anglická kuchyně a vý-
roba jitrnic.

Vaření – výroba jitrnic
Tento projekt jsme si užili. Celým dnem nás pro-

vázel pan Josef Baláš. Nejdříve nám vysvětlil, jak po-
razit a  zpracovat prase. Pak už jsme se pustili do 
práce – obírali jsme prasečí hlavy, mleli maso a játra 
a krájeli libové maso na malé kousky. To byla práce 
především pro kluky. Holky zatím špejlovaly střeva. 
Po smíchání všech ingrediencí jsme přes narážku 
plnili jitrnice. Ještě zašpejlovat a 25 minut povařit. 
Každý si domů odnesl 5 jitrnic, na kterých jsme si 
pochutnali.

Byla to velmi zajímavá zkušenost ve srovnání 
s klasickým vařením ve škole. Zjistili jsme, že řezniči-
na není nic jednoduchého.

8. A 

Masarykova 
ZŠ

1.799,-

Zava ovací hrnec

27 l
objem

1800 W
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Letní umělecko-eko-socilologické setká-
ní a dílny pro děti

1. 8. – 8. 8. 
Téma: Setkání třetího druhu, 
což je část názvu známého sci-fi  fi lmu re-

žiséra Stevena Spielberga z roku 1977.
Setkání s jinakostí, s něčím novým a do-

posud nepoznaným, něco, s čím si nevíme 
rady. 

Dalo by se říct, že něco takového nás lidi 
potkalo v minulých měsících a  stále se to 
děje.

Nacházíme postupně řešení, jak se vypo-
řádat s covidem, jak tuto situaci přijmout. 
Mnoho z  nás ztratilo blízké či přátele. Na 
téma zdraví a  těla, ducha a  duše a  nebo 
nové a staré totality a jejich strategií. Otep-
lení v průměru o jeden stupeň a dopady na 
ekosystém, křížení druhů a  vznik nových 
druhů zvířat, např pizzly, to když se lední 
medvěd zkřížil s grizlym. O tom všem bude 
letošní Chaostart 2021.

Spolu jsme v  tom, co se děje a můžeme 
jen spoluvytvářet a spolu přemýšlet o mož-
nostech, které nám situace umožňuje. Na-
cházet nové cesty. S něčím novým, co třeba 
neznáte, se můžete seznámit během týdne, 
kdy na usedlosti Chaos v rámci celoročního 
výstavního programu, letos opět poněkud 
zpomaleného covidem, bude probíhat růz-
norodé kulturně a ekologicky zaměřené dění.

Začínáme v neděli 1. 8. dětskou kreativ-
ní dílnou na výše zmíněná témata; lektorky 
a  jejich asistenti budou provázet děti od 
4 do 15 let pomocí výtvarných a artefi letic-
kých technik. Dílna bude s několika přestáv-
kami od 10 do 16 hod., bez účasti rodičů, 
kteří ale vybaví děti výživnými svačinkami. 
O  pití a  ovoce bude postaráno. Kapacita 
je omezena, hlaste se na verbrom@gmail.
com.

V pondělí 2. 8. a úterý 3. 8. se sejdeme 
s účastníky a účastnicemi z  řad studentů 
a  absolventů z  různých vysokých umělec-
kých škol a s praktikujícími umělci a uměl-

Galerie Kabinet Chaos
kyněmi. První dva dny proběhne orientace 
v terénu, cvičení jogy, návštěva Poličky a Li-
tomyšle. Ve středu 4. 8. v 18 hod. proběhne 
přednáška Dagmar Oplatkové, Pentagram 
v  našem těle, o  souvislostech, masážních 
a  meditačních technikách, které pomáhají 
tělu být v rovnováze.

V  podvečerních hodinách ve čtvrtek 
5. 8. můžete navštívit neformální přednáš-
ky a prezentaci tvorby účastníků setkání. 

V pátek 6. 8, budou probíhat další před-
nášky a ve večerních hodinách od 20:00 do 
22:00 hudební party.

V sobotu 7. 8. proběhne závěrečná výsta-
va a performance od 18:00 hod. Pro upřes-
nění programu sledujte FB Galerie Kabinet 
Chaos. 

Většina akcí bude přístupná veřejnosti, 
při dodržení podmínek dle nařízení vlády, 
akce budou probíhat venku.

Galerie Kabinet Chaos pokračuje v  kon-
ceptu setkávání v letošní zpožděné sezońě. 
Galerie provozovaná Spolkem Planeta Cha-
os z. s., se letos zaměřuje na propojování 
a  seznamování se mezi jednotlivými au-
tory, kteří společně připravují a  vytváře-
jí dvoustranné nebo třístranné instalace 
v prostoru naší galerie. Během letního se-
tkání bude autorů více.

Těšíme se na setkání s  Vámi i  autory, 
MgA. Veronika Šrek Bromová, za spolek 
Planeta Chaos z. s. 

Setkání bude dokumentováno ve videu, 
které bude později zveřejněno na našem 
facebooku. 

Najdete nás na adrese Střítež 68, Polička 
572 01, kontakt: 602 315 215, verbrom@
gmail, otevřeno v neděli mezi 13-18 hod., 
v den vernisáží, nebo po domluvě. Inzeru-
jeme na Artmap, Facbooku, Instagramu, 
Jitřence. Náš web: www.planeta-chaos.cz. 

Za podporu děkujeme Ministerstvu Kul-
tury ČR a městu Polička. Bez práce dobro-
volníků bychom se neobešli, děkujeme též. 

Díky V.Š.B.

Octavia E. Butler landing site
V srpnu vyletí naši malí astronauti na Misi na 

Mars. Jestli dorazí přímo na Octavia E. Butler 
landing site stejně jako vozítko Perserverance, 
zatím nevíme. Náš příměstský tábor je zcela 
zaplněn, přejme tedy našim astronautům, aby 
mise byla úspěšná a Mars pořádně prozkoumali. 
O jejich objevech vás určitě budeme informovat! 

Na Půdě bude v srpnu víc zavřeno než otevřeno. 
Slovy Hanky Šandové se totiž budeme „nachytřo-
vat“ na Letní škole pro učitele informatiky v Lipni-
ci nad Sázavou, kterou pravidelně pořádá MFF UK. 
Možnost chytit Otevřenou Půdu tak máte v srpnu 
jenom dvakrát; a to v neděli 8. a 29. srpna. Vybra-
né roboty vám ale můžeme půjčit i domů.

V září Otevřenou Půdu zase otevřeme!

NOVINKY Z PŮDY A KNIHOVNY
Výlety do mikrosvěta 
Pro ty z vás, kteří by radši zůstali noha-

ma na zemi, máme naše Půdní dopolední 
výlety do mikrosvěta. Na vlastní oči (a na 
Půdní mikroskop) uvidíte, jak vypadají 
rostliny, živočichové, ale i běžné věci pěk-
ně zblízka. Zjistíte, jak ten přístroj funguje, 
jak si správně připravit preparát a taky, jak 
si udělat náčrty toho, co zrovna pozoru-
jete. Výlety do mikrosvěta na sebe volně 
navazují, můžete ale přijít jen na ty, které 
vám zapadnou do vašeho prázdninového 
kalendáře. Procvičíme i  angličtinu, bez 
ní se totiž v  mikro ani v  makro světech 
(i když tam je to na pováženou) už těžko 
obejdeme.

Trošku těch praktických informací:
Počet účastníků omezen, hlaste se prosím 

Marcele Feltlové (feltlova@knihovna.policka.
org).

Program je určen pro děti (od 3. třídy) 
i  dospělé. Výlety do mikrosvěta budou ve 
středu 25. srpna, čtvrtek 26. srpna a pátek 
27. srpna; startujeme vždy dopoledne v 8:30 
na Půdě v knihovně. 

Půdní program je zdarma.
Čaj o páté
Na podzim si chystáme angličtinu. Různá 

témata, různí lidé, lektor ze Skřivánkovy jazy-
kové školy. Chtěli bychom i nějaký vzdálenější 
jazyk, zatím máme v plánu čínštinu, která by 
byla jenom online. Zajímala by vás? Let us 
know na puda@knihovna.policka.org!

Robotická soutěž
Odkládané regionální kolo mezinárodní 

robotické soutěže First Lego League sezóny 
2020 RePlay se uskutečnilo on-line v  pro-
středí Remote Event Hub v týdnu od 22. do 
29. května 2021. Náš tým _Půda Crew bo-
doval na celkovém 10. místě, v kategorii Ro-
bot design byl na 1. příčce v regionu. 

Robota náš tým stihl postavit díky hlav-
nímu konstruktérovi Kristianovi ještě před 
podzimním „lockdownem“. Kapitán a  hlav-
ní programátor týmu Tom musel čelit také 
nové výzvě, a  sice změně programovacího 
prostředí – z  Lego EV3 LabView přešel na 
Lego EV3 Classroom App. Ale nelitoval. Víťa, 
který šéfoval části týmu zabývajícímu se vý-
zkumným úkolem, programátorsky dotáhl 
prototyp zábavné a  vzdělávací aplikace pro 
hru po městě.

Kačka se Samem pak pomáhali při ladění 
robot game, natáčení videí i přípravě prezen-
tace. 

A překvapení nakonec
Chcete mít všechny Půdní novinky na jed-

nom místě? Přihlaste se k našemu Půdnímu 
newsletteru. Sem tam zabrousíme i do naší 
knihovny, pošleme vám program, knižní no-
vinky a možná bude i soutěž. Přihlášení na-
jdete na našem webu:

puda.knihovna.policka.org/newsletter.
Tereza Stříteská a Hanka Šandová 

Uzávěrka příštího
čísla Jitřenky
je 17. srpna

2021.

Děkuji dodatečně touto cestou paní Hav-
líkové, kolektivu kuchyně a servírkám, kte-
ré nás obsluhovaly k mé plné spokojenosti 
při oslavě mých narozenin v salonku hotelu 
THT Polička.

Libuše Cajzlová

Poděkování
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Měsíc červenec v  dějinách našeho města také 
oplývá řadou významných událostí, z nichž však jed-
na svým významem dalece předčí všechny ostatní. 
Jde o požár města, požár, který i v době, kdy požáry 
byly častým zjevem, svým rozsahem byl neobvyklý 
i v tehdejší době. Hasící technika byla teprve v po-
čátcích a  mimo ručních stříkaček bylo možno ha-
sit pouze poléváním vodou a  utloukáním plamenů 
mokrými hadrami. Dne 10. července 1845 o půl jede-
nácté v noci vypukl v Kamenecké (dnes Riegrova) ulici 
č. 36 v  domě měšťana Jana Záruby patrně neopa-
trností jeho manželky požár, který se v krátké době 
rozšířil na okolní domy. V Poličce v té době panova-
lo již několik týdnů neobvykle horké počasí spojené 
se suchem, takže šindelové střechy okolních domů 
rychle vzplály. Nejdříve přeskočily plameny na dva 
protější domy č. 50 a 51 (dnes se na těchto parce-
lách na jižní straně kostela rozkládá záhon), od nich 
pak chrám sv. Jakuba a oheň se rychle šířil k náměs-
tí. Z  hořícího kostela se děkanovi Janu Stelzigovi 
a měšťanu Františku Šlerkovi podařilo s nasazením 
života zachránit monstranci, mešní roucha a některé 
liturgické předměty, Šlerka ještě z  hořícího kostela 
vynesl tam uložené cechovní prapory a obojí uloži-
li v budově radnice. Očekávali, že kamenná budova 
poskytne dostatečnou ochranu před plameny. Oheň 
se postupně rozšířil i  na celé náměstí, postupo-
val dnešní Tyršovou ulicí k předměstí a nad ránem 
11. července začaly od odletujících hořících šindelů 
hořet kavčí hnízda v lucerně radniční věže, zanedlou-
ho vzplála celá věž a zřítila se na západní část stře-
chy, kterou prorazila a požár se rozšířil do druhého 
a později i do části prvního patra. Proto byly věci za-
chráněné z kostela sv. Jakuba přeneseny do kostela 
sv. Michaela na hřbitově, který stejně jako téměř celé 
dolní předměstí zůstal ohně uchráněn. Ve městě byly 
v té době k dispozici tři velké a dvě malé stříkačky 
a  dvanáct ručních, které stejně jako jiné hasící ná-
řadí nemohly být obsluhovány, protože rostoucí ne-
bezpečí nutilo každého k tomu, aby se staral o svůj 
život a majetek. V ranních hodinách 11. července byl 
zpozorován ve zvonici, která stála při severní stra-
ně již hořícího kostela, oheň, jenž zpočátku hořel 
nepatrně, brzy však vzplanul tak mocně, že plame-
ny šlehaly každým otvorem. V hukotu plamenů byly 
slyšet zvuky, vydávané rozpálenými zvony a násled-
ně rachot padajících zvonů na gotickou klenbu věže. 
Tomuto požáru, který co do rozsahu dalece předčil 
požár města z roku 1613, padlo za oběť 287 domů, 
z toho 237 ve vnitřním městě a bohužel přišli o život 
tři lidé. Ve vnitřním městě zůstaly stát pouze čty-
ři domy, a to děkanství s plechem krytou střechou, 
dále pak v  Kamenecké ulici taškami pokrytý dům 
lékaře Josefa Smoly a břidlicí krytý hostinec U růže 
a šatlava, sice krytá šindelem, ale stojící v Kamenec-
ké ulici stranou u hradeb. I tyto budovy měly značně 
poškozeny stáje, kůlny a  části domů. Celková ško-
da způsobená požárem byla postupně vyčíslena na 
258 916 zlatých konvenční měny. O dvacet let poz-
ději, 30. července 1865 byl nově vybudovaný chrám 

Léto v historii Poličky:
požáry i plovárna na Troubném rybníce

sv. Jakuba slavnostně vysvěcen hradeckým biskupem 
Karlem Boromejským Hanlem z Kirchtreu (episkopát 
1832 - 1874). Oslavy ve vyzdobeném městě byly 
spojeny se šestistým výročím založení města Poličky. 

Dne 13. července 1845 dorazil do Poličky bývalý 
městský fysikus a  rodák, současný krajský fysikus 
v  Jičíně Jan Nepomuk Eiselt a  stal se tak přímým 
svědkem posledních chvil požáru. O svých dojmech 
sepsal popis požáru, zpracovaný jednak podle vlast-
ních zážitků, jednak podle údajů věrohodných svěd-
ků. Německy psaná kniha „Královské věnné město 
Polička před, během a po požáru 10. července 1845“ 
vyšla koncem září 1845 a  výtěžek byl věnován ve 
prospěch pohořelých. Sám Jan N. Eiselt měl největší 
zásluhu o to, že se do Poličky sešlo mnoho peněži-
tých darů ze sbírek pro postižené požárem, neboť se 
postaral o to, aby soudobý tisk byl o neštěstí dobře 
informován. A aby toho nebylo málo, hned po požáru 
se dostavily silné deště a chladné počasí, které dovr-
šily zkázu již tak dost zničeného města, navíc mnoho 
lidí onemocnělo. 

Obyvatelé města se ihned pustili do obnovy svých 
i obecních budov. Velkou pomocí jim byly sbírky pe-
něz, šatstva a  potravin pořádané v  širokém okolí, 
stavební materiál na obnovu spáleného města byl 
dodáván z městských lesů buď úplně zdarma, nebo 
se slevou, život se začal vracet do normálních kolejí, 
domy již byly stavěny s požárními stěnami, a starý 
vzhled města se štíty do ulice a  společnými žlaby, 
známý z  Šemberových kreseb tím vzal za své. Na-
vzdory pracovnímu úsilí se poličský magistrát neza-
vděčil všem, a tak zemské gubernium dne 1. 7. 1846 
gubernium obdrželo stížnost šestnácti měšťanů na 
poličský magistrát, týkající se pomalého tempa opra-
vy vyhořelého města i  školy, nedbalosti magistrát-
ních úředníků v péči o město, ale hlavně si měšťa-
né stěžovali na to, že magistrát při obnově radnice 
nedbal starobylosti města, když věž radnice opatřil 
jednoduchou jehlanovou střechou místo dřívější vel-
kolepé báně, jež byla ozdobou města. Stížnost byla 
guberniem zamítnuta a  měšťanům byla udělena 
důrazná důtka za odvážné a  svévolné obtěžování 
nejvyšších úřadů. Sporná střecha radniční věže byla 
v roce 1916 opět opatřena bání v takřka stejné po-
době, jak ji známe z dnešních dnů. 

Zlé časy tím v  Poličce nekončily, následující 
rok 1847 byl neúrodný a  tak vlivem velmi mok-
rého a  chladného počasí během roku a  násled-
né neúrody vystoupila cena obilí na Poličsku za 
jednu měřici (cca 61,5 litru) takto: pšenice stála 
18 zlatých a  47 krejcarů (v  roce 1845 - 7 zla-
tých a  15 krejcarů), žito 16 zlatých a  12 krejca-
rů (v  roce 1845 - 5 zlatých a  14 krejcarů), ječ-
men byl za 14 zlatých a  30 krejcarů a  oves za 
5 zlatých a  10 krejcarů za jednu měřici. V Polič-
ce a okolí vypukla nouze a hlad. K tomu se po roce 
1849 připojila obava ze státního úpadku a tak lidé 
schovávali stříbrné a  měděné peníze a  v  oběhu 
byly pouze papírové bankovky, které se v  případě 
potřeby trhaly na poloviny a čtvrtiny. Někteří kup-

ci v  okolních městech si dali natisknout desetníko-
vé poukázky. Jak se s  nedostatkem drobných mincí 
vypořádal poličský měšťan Václav Čermák, píše Jan 
V. Štefka ve své knize „Královské věnné město Polič-
ka v  přítomnosti a  minulosti“ z  roku 1893: „Václav 
Čermák, kotlář a měšťan poličský, který hrubě celou 
Evropu vandrem prošel, bral zboží u  Rozkovců na 
dluh. Když chtěl platiti, shledal, že mu více bylo účto-
váno, než odebral. Ne že by kupec připsal, ale některá 
nekřesťanská duše odebírala zboží na jméno kotlářo-
vo. Čermák zaplatil vše, ale dále za jiného platiti se mu 
nezdálo. Požádal tedy kupce, aby nikomu zboží nevy-
dával, kdo by se nevykázal známkami, k tomu účelu 
zvlášť zhotovenými; až bude známek za rovný obnos, 
aby je předložil k vyplacení. Z plechu pravidelně pro-
bodaného, jenž pocházel z  měděné roury starého 
stroje na paření sukna, stříhal známky tak, že střih šel 
středem teček, jako na kreslicím papíře seřaděných, 
Čtverec se čtyřmi dírkami uprostřed představoval 
3 krejcary, obdélník se dvěma dírkami 2 kr., čtvereček 
s jednou dírkou 1. kr. Známek sešlo se dávno za rovný 
obnos - ale kupec jich k výplatě nepředkládal. Užívalť 
jich jako drobných peněz k dodávání a docílil tím, že 
ti, kdož je obdrželi, přicházeli k němu zase nakupovat. 
To mu velice prospívalo. Vidouce jiní kupci výhodnosť 
známek, počali je též místo peněz přijímati. Posléze, 
kdo potřeboval drobných, šel přímo ke kotláři známek 
si vyměnit. Tak staly se známky poličskými penězi. 
Brzy však poznal kotlář, že některé známky k výplatě 
mu předložené, nejsou od něho, že jsou padělány. Aby 
ušel podezření, že chce známek popírati, vyplatil i pa-
dělané, ale dal si puškařem poličským udělati razítka 
Cz a 1, 2, 3, jimiž peníze své označoval. Pro všeobecné 
užívání, jakého se kotlář nenadál, byl však tvar peněz 
poličských nepraktický; lidé si stěžovali, že jim trhají 
kapsy. Ježto hodnota každé známky byla nyní čísli-
cí označena, nebylo více třeba, aby se tvarem lišily. 
Kotlář ostříhal starým rohy a nové dělal okrouhlé. Vše 
dělal kotlář úplně zdarma“. Tyto náhradní peníze se 
šířily i po okolí a tak byl záhy kotlář Čermák předvolán 
k okresnímu úřadu, aby se zodpovídal z penězokazec-
tví. I když tvrdil, že nedělá peníze, ale jen výpomocné 
známky, bylo mu nařízeno výrobu známek ukončit 
a stáhnout známky z oběhu. Známky kolovaly mezi 
lidem asi po dva roky, mezitím obavy ze státního ban-
krotu opadly a lidé začali pouštět zadržované mince 
zpět do oběhu. Známky samé pak skončily ve staré 
mědí, některé z nich jsou uloženy v muzeu.

Dne 3. července 1905 byla na Troubném rybníce 
otevřena plovárna a péčí poličského Sokola zde byly 
zřízeny šatny, kabiny a  ustanoven plavčík. Koupání 
probíhalo odděleně, byly vyhrazeny dny zvlášť pro 
muže a zvlášť pro ženy, členové Sokola platili za hodi-
nu koupání 10 haléřů, ostatní pak 20 haléřů, od šesti 
hodin večer bylo koupání zadarmo. Používání mýdla 
na plovárně nebylo povoleno, stejně tak i koupání se 
v rybníku mimo plovárnu. V roce 1906 zde byly vy-
budovány sprchy, plovárna byla v provozu až do roku 
1914, kdy vyhořela. 

Pavel Jan Vlk
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VZPOMÍNÁME
Dne 7. srpna uplyne 

10 let od úmrtí paní 
Dany Dittrichové. Stále 
vzpomíná manžel a  sy-
nové s rodinami.

Utichly kroky i  Tvůj 
hlas, ale Tvůj obraz, 
zůstává v  nás... Dne 
24. 8. uběhne páté vý-
ročí úmrtí paní Marie 
Kvapilové. S  láskou 
vzpomínají synové, 
vnoučata, pravnoučata 
a ostatní příbuzní.

Dne 22. července to 
byl jeden rok od úmrtí 
pana Miroslava Chme-
la, který zemřel v  den 
svých 88. narozenin. 
Kdo jste ho znali, vě-
nujte mu s námi tichou 
vzpomínku. Synové Mi-

lan a Miroslav s rodinou.

Kdo Tě znal, ten si 
vzpomene, kdo Tě měl 
rád, nikdy nezapome-
ne. Dne 3. července 
2021 uplynul jeden rok 
od úmrtí naší milova-
né maminky, babičky 
a prababičky, paní Eliš-
ky Zahradníkové z Old-

řiše. S láskou vzpomínají synové s rodinami.

Pro telekomunikační společnost PODA a.s. v Poličce hledáme

MONTÉRA PRO VÝSTAVBU 
TELEKOMUNIKAČNÍCH TECHNOLOGIÍ 

730 431 393 poda.czbilikova@poda.cz

Co vás čeká 
 Instalace optických kabelů.
 Zajištění pokládky strukturované kabeláže.
 Spojování optických vláken (páteřní sítě, přístupové GPON sítě).
 Stavba a servis mikrovlnných spojů, metalických sítí.
 Instalace telekomunikačních technologií  

  na domech, práce ve výškách.
 Výstavba a servis retranslačních stanic.

Co nabízíme
 Hlavní pracovní poměr, smlouva na dobu neurčitou.
 Sleva na firemní služby.
 Příspěvek na penzijní připojištění, životní pojištění.
 Příspěvek na stravování.
 Roční příspěvek na dovolenou.

Co požadujeme
 Střední odborné vzdělání technického směru.
 Osvědčení o odborné způsobilosti 

  v elektrotechnice, vyhláška č.50/1978Sb.
 Znalost práce na PC. 
 Řidičský průkaz sk. B.

Místo výkonu práce
 Masarykova 8, 572 01 Polička.

V období druhé světové války byl Bohuslav Martinů 
nucen opustit Evropu a usídlil se v USA. I když se ame-
rického pobytu obával, měl zde štěstí na řadu přátel 
z řad českých emigrantů, kteří mu pomohli začlenit 
se do společnosti a díky kterým se cítil „jako doma“. 
Jedním z nich byl František Rybka (1895-1970), rodák 
z Babic u Uherského Hradiště. Rybka v letech 1910-
1913 vystudoval proslulou Varhanickou školu u Leo-
še Janáčka a patřil k jeho nejmilejším žákům. Brzy po 
ukončení studií ale využil nabídky vycestování do USA 
za lepšími existenčními podmínkami a Českosloven-
sko opustil.

Jeho začátky v  „Novém světě“ nebyly jednodu-
ché. Zdá se, že jako řada jiných i on podlehl láka-
vým informacím o tom, jak levně je možné v Ame-
rice zakoupit půdu na venkově či najít zaměstnání. 
Z  hromadného vystěhovalectví se stal ohromný 

MartiNoviny
Nejbližší přátelé: František 
(Frank) Rybka

byznys: vznikaly profesionální agentury, které měly 
v Evropě získávat klientelu pro zámořské cesty, pro 
čekatele na loď bylo v letech 1901-1907 v Hamb-
urku dokonce vystavěno celé městečko o  rozloze 
55 000 m2 (zahrnovalo 30 budov, mezi nimi noc-
lehárny, jídelny, ošetřovnu, kostel i synagogu, lázně 
a dokonce i hudební pavilon!).

Po příjezdu do Ameriky je ale obvykle čekal šok. 
Většina vystěhovalců byla posílána železniční do-
pravou na západní pobřeží (východ byl již poměr-
ně hustě osídlen), vlaky pro emigranty se většinou 
narychlo vyráběly ze starých a často chatrných do-
bytčích vozů. Na místech příjezdu pak často čekaly 
jiné podmínky, než byly ty původně sjednávané. To 
byl i případ Františka Rybky, jenž se po příjezdu do 
města Youngstown ve státě Ohio dozvěděl, že na-
smlouvaná práce varhaníka v kostele měla být pla-
cená jen polovinou toho, co mu bylo před odjezdem 
přislíbeno. Nicméně mladý průbojný hudebník (hrál 
na varhany a violoncello) brzy našel jiné místo a po-
stupnými krůčky si vydobyl muzikantské renomé.

S Bohuslavem Martinů se František Rybka údajně 
setkal již v polovně dvacátých let v Paříži, důvěrně se 
spřátelili až ve čtyřicátých letech v USA. Rybka, jenž 
své křestní jméno pozměnil z Františka na Franka, žil 
s manželkou Doris a dvěma syny Borisem a Jamesem 
na Long Islandu, třicet minut jízdy metrem od Man-
hattanu. Manželé Martinů k nim byli často zváni na 
oběd, Bohoušovi chutnala zejména česká kuchyně: 
„Na vánoce jsme byli u  Rybky, měli jsme správnou 
husu a zelí s knedlíkama a na nový rok tam jdeme 
na krocana.“ Tuto českou hostinu zde měli přesto, 
že paní Doris byla Američanka, zdatným kuchařem 

v  jejich rodině byl totiž i  sám Frank. Vánoční české 
menu tak s  největší pravědpodobností bylo právě 
jeho dílem.

Frank Rybka byl jedním z nejbližších přátel Mar-
tinů zejména v době jeho rekonvalescence po těž-
kém úrazu hlavy v roce 1946. Věnoval se skladateli 
co nejvíce, vozil jej autem po menších i větších výle-
tech, společně rybařili, chodili na pěší túry, po veče-
rech hráli šachy. S Rybkou strávil i letní červencové 
dny v r 1951, kdy brázdili americké silnice tehdejší 
novinkou silnic – obytným přívěsem. Po skladatelo-
vě smrti na toto cestování vzpomenul sám Rybka: 
„S trailorem (tak obytný přívěs nazývá) byla velká 
legrace. Já jsem nakupoval a vařil a on myl nádobí 
a čistil trailor, někdy na kolenách myl podlahu. Čas-
to byl pohroužen v myšlenkách, to jsem ho vždycky 
nechal samotného, až se ztoho vymotal a pak jsme 
si někam vyjeli nebo se procházeli po lesích a vy-
pravovali si různé životní příběhy.“ 

Martinů byl za toto přátelství velmi rád. Svůj 
vděk projevoval tím, co nejlépe uměl – skladbou. 
Pro paní Doris Rybkovou složil k narozeninám kla-
vírní skladbu Dumka č. 3 a Frankovi pak dedikoval 
Sonátu č. 2 pro violoncello a klavír. 

V padesátých letech Martinů s manželkou po-
stupně přesídloval zpět do Evropy, s Frankem Ryb-
kou ale zůstal po zbytek života v kontaktu, opako-
vaně se i navštěvovali. Nesmírně aktivní Frank byl 
pro něj vždy vítaným přítelem, někdy jej ale jeho 
životní elán vysiloval. Sám to lapidárně konstatuje 
v jednom z dopisů v polovině 50. let: „Rybka odjel 
v pondělí a tak je tu teď klid, on má moc energie.“

Monika Holá, muzikoložka CBM
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Dne 29. 6. dorazil do Poličky, tak, jak se 
stává milou a  nedílnou tradicí posledních 
let, pohár pro Mistra ligy ve fotbale za se-
zónu 2020/21. 

SK Slavia Praha se stala v sezóně 2020/21 
Mistrem ČR a navíc zvítězila i  v domácím 
poháru Mol cupu 2020/21 a získala tak ce-
něný Double sezóny 2020/21 a opakovala 
tudíž sezónu 2018/19. V sezóně 2020/21 
byla Slavia na domácí fotbalové scéně ne-
poražena v  lize ani v  poháru a  dovršila 
mistrovský hattrick (mistr ligy 2018/19, 
2019/20 a 2020/21).

Pohár pro Mistra ligy jsme měli půjčený 
od nejstaršího fotbalového clubu v  České 
republice, tedy od clubu SK Slavia Praha, 
jejíž vznik se datuje k 2. 11. 1892. 

Mistrovský pohár jsme přivezli ukázat 
malým fotbalistům SK Spartak Polička 
a  ostaním příznivcům na stadion, kde se 
mohli všichni s pohárem a Slávistickým tra-
bantem vyfotit. Poté jsme pohár převezli na 
poličské náměstí, kde jsme oslavovali již ve 

Pohár pro Mistra ligy 
ČR ve fotbale v Poličce

skupině fandící a jezdící podporovat club SK 
Slavia Praha.

Poličský fanklub SK Slavia Praha kromě 
fandění na tribunách mimo jiné pořádá 
v  červnu Slávistické cyklotoulání, letos se 
uskutečnil již 5. ročník této oblíbené akce. 
Navíc pořádáme jarní a  podzimní výšlapy 
po místní krajině, v zimě pořádáme slávis-
tické běžkování po Vysočině. 

Nedávno jsme uspořádali sbírku na po-
moc Jižní Moravě a během dvou dní jsme 
vybrali 27 392 Kč, které jsme zaslali na 
transparentní charitativní účet.

Vážíme si, jak se nyní našemu clubu daří, 
máme ale i respekt a pokoru ke všem sou-
peřům a jejich fanouškům.

Věříme že originální pohár pro Mistra 
Ligy, který vedení SK Slavia zapůjčila, udělal 
mnoho radosti a  zážitků všem příznivcům 
a hlavně fanouškům a příznivcům SK Slavia 
Praha v Poličce.

Odbočka přátel SK Slavia Praha 
Polička

20. 6. 2021
Mladší žactvo – Polička – Litomyšl,  4 : 5
Body: Mach František, Dostálová Šárka, Zahradníčková Anež-
ka, Dostálová – Zahradníčková. Družstvo obsadilo 4. místo.
Dorost – Polička – Letohrad,  2 : 7
Body: Fučík Daniel, Fučík – Zahradníček Dušan. Družstvo 
obsadilo 2. místo
Senioři – Vysoké Mýto – Polička,  6 : 3
Body: Češka Roman, Hrubý Zdeněk – Buchta Martin, Paz-
larová Alena – Blažková Alena. Družstvo obsadilo 4. místo

3. 7. 2021
Turnaj minitenistů ve Žďáru nad Sázavou. Mezi 16 dětmi 
startoval také Vojtík Zerzán a obsadil 3. místo.
Turnaj dorostenek v Litomyšli. Z našich hráček startovaly sest-
ry Šárka a Veronika Uhlířovy. Šárka získala 3. místo ve čtyřhře. 

10. 7. 2021 – turnaj minitenistů v Brně. Na velkém turna-
ji, kde startovalo 27 dětí byl také rozjetý Vojtík Zerzán, který 
znovu zabojoval a po týdnu opět bere krásný pohár za 3. místo.

TENIS
Na rozpáleném kladenském Sletišti se ve 

dnech 19.–20. 6. konalo MČR jednotlivců 
v atletice. Svoji formu přijela potvrdit mezi 
specialisty vícebojařka Eliška Červená. Roz-
hodla se pro 100 m překážek, skok daleký 
a sprint na 200 m. Za velkého vedra zahájila 
rozběh na 100 m překážek, kde si časem 
14,10 s zajistila postup do odpoledního fi -
nále. Hned od startu nenechala nikoho na 
pochybách o své formě a v cíli z  toho byl 
nejlepší letošní čas 13,88 s.

Druhý den dopoledne Eliška zahájila skok 
daleký, kde se umístila na 7. místě výkonem 
545 cm. O hodinu později čekal Elišku rozběh 
na 200 m, ve kterém zaběhla čas 25,35 s. 
Tento výkon zajišťoval postup do fi nále B, 
kam však Eliška pro svalové zranění nena-
stoupila. 

Zlato míří do Poličky

středa 11. srpna – Boskovicko
Vlakový výlet do oblasti Boskovic. Návštěva westerno-

vého městečka, židovského města a dalších pamětihod-
ností v okolí. Akci připravil Josef Brokl

středa 18. srpna – Přes Blatiny na Kadov
Vycházka plánovaná z července, která se neuskutečnila 

pro nepřízeň počasí. 
Odjezd linkovým autobusem z aut. nádraží v 8:38 hod., 

z Vrchlického ul. v 8:40 hod. na zast. Křižánky dolní. Ze 
zastávky Křižánky dolní po zelené TZ na Blatiny a odtud 
přes Samotín na Kadov. Dále přes Krátkou do Sněžného. 
Linkovým autobusem zpět do Poličky.

Pěšky asi 12 km. Vycházku vede: Jiří Andrle
Bližší údaje o našich akcích najdete v informační skříň-

ce KČT na budově hostince „U  Mrštíků“ v  Tyršově ulici 
nebo na internetu:  www.policka.cz/kct 

Na naše akce zveme i nečleny KČT.

KČT – Turisté

Po dlouhé době jsme mohli uspořádat 
první letošní společnou vycházku. Tento-
krát jsme vyrazili v sobotu 19. 6. do spor-
tovního areálu v  Pomezí. Část účastníků 
vyrazila z  Poličky pěšky, část na kolech. 
Někteří členové využili možnosti návštěvy 
místního fi tness centra. Do Pomezí dorazi-
lo 40 členů. Akce se velmi vydařila, poča-
sí nám přálo. Bylo moc fajn vidět se zase 
po tak dlouhé době a strávit společný den. 
Přejme si, aby takových dnů bylo letos ještě 
hodně. 

V srpnu zveme příznivce vycházek na vý-
let do Pusté Kamenice, který se uskuteční 
ve středu 11. 8. 2021. Odjezd bude vlakem 
ze Svitav v 9:43 hod., z Poličky v 10:12 hod. 
Občerstvení bude zajištěno v  místní re-
stauraci.

Přejeme krásné léto a těšíme se na vás. 
Pavel Brokl, předseda

Kardiaci
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KAM DNES?
08. 05.–31. 08. Výstava - Žižka před branami Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
08. 05.–30. 09. Výstava - HRÁTNICE aneb Hravá radnice Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
01. 07.–31. 08. OBRAZ JAKO VIDĚNÉ SLOVO – výstava vzácných artefaktů   Římskokatolická farnost Kostel sv. Jakuba
07. 07.–31. 08. MUZEJNÍ LÉTO – tvoření – dílny – koncerty 2021 Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
03. 08. 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
03. 08. 14:00–16:00 Tvoření - KRASOHLED  Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
04. 08. 13:30 Návštěva výstavy Obraz jako viděné slovo DPS Penzion Polička Kostel sv. Jakuba
07. 08. 09:00–30. 09. 17:00 VERNISÁŽ: MARIE JANKŮ maluji, když mi to jde Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
08. 08. 16:00 Divadélko - PERNÍKOVÁ CHALOUPKA  Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
10. 08. 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
10. 08. 14:00–16:10 Tvoření - KŘÍDY  Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
11. 08. 13:30 Trénování paměti DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
14. 08.–15. 08. ŽIVOT NA VĚŽI - kostýmové prohlídky Městské muzeum a galerie 
15. 08. 16:00 Divadélko - O DVANÁCTI MĚSÍČKÁCH  Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
17. 08. 09:00–12:00 Tvoření - PAPÍROVÁ VITRÁŽ  MaTami MaTami
17. 08. 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
18. 08. 14:00 Literární setkání DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
20. 08. Polička *555 festival Tylův dům 
21. 08. Polička *555 festival Tylův dům 
22. 08. Polička *555 festival Tylův dům 
24. 08. 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
24. 08. 14:00–16:00 Tvoření - KRMÍTKA  Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
25. 08. 14:00 Narozeninové zpívání DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
28. 08. Martinů Fest Tylův dům Tylův dům
29. 08. Martinů Fest Tylův dům Tylův dům
31. 08. 09:00–12:00 Tvoření - PYTLÁTKO  MaTami MaTami

HRADEC KRÁLOVÉ
28. 8. – 18. Mezinárodní nábřeží paromilů 
Smetanovo a Eliščino nábřeží, náměstí 5. května
Tradiční setkání milovníků páry a  starých stro-
jů umožňuje vlastníkům historických exponátů 
a tvůrcům jejich replik představit je veřejnosti. Akce 
je každoročně zpestřena plavbou parníčků po Labi. 
CHEB
19. 8. – Loučení s létem 
koncert kultovní kapely Pražský výběr 
JINDŘICHŮV HRADEC
21. 8. – Prodaná nevěsta 
Operní představení na III. nádvoří st. hradu a zámku
KUTNÁ HORA
7.–31. 8. – Kutnohorské léto 
13. ročník celoprázdninového festivalu netradič-
ních prohlídek i jiných zábavných vystoupení v Kut-
né Hoře a okolí. 

ČESKÁ
INSPIRACE

Po roční pauze způsobené  pandemií ko-
ronaviru, se do města vrací 30. ročník tří-
denního multižánrového festivalu Polička 
*555, který připravil Tylův dům. Ve dnech 
20. až 22. srpna čeká návštěvníky několik 
hudebních vystoupení různých žánrů, ne-
bude chybět ohňostroj, pohádka a atrakce 
pro děti, staročeský jarmark a  western. 
„Sestavit letošní program nebylo v  sou-
časné situaci jednoduché. Věříme, že si 
návštěvníci vyberou,“ uvedl ředitel Tylova 
domu Petr Cuper. Program se bude jako 
vždy odehrávat na Palackého náměstí, 
v  Městském parku u  hradeb a  z  ochozu 
věže kostela sv. Jakuba. Vše začne v pátek 
20. srpna v 17 hodin, kdy na Palackého ná-
městí vystoupí místní rocková kapela Revo-
luce, následovat bude vystoupení skupiny 
Th e People, o půl deváté večer zazní z věže 
kostela sv. Jakuba Věžní hudba, následovat 
bude vystoupení slovensko-české  kapely 
Instinct. Páteční program zakončí skupina 
Tichá dohoda. Sobotní program bude po-
kračovat od 14 hodin vystoupením skupi-
ny Zastodeset, posluchačům zahraje také 
známá kapela Poutníci, brněnská kytarovka 
Tryo a nebude chybět ani České srdce. Ve 
22 hodin dojde z nábřeží Svobody k odpá-
lení ohňostroje a ve 23 hodin vystoupí na 
Palackého náměstí Laura a její tygři. V ne-
děli 22. srpna si na své přijdou opět od 14 
hodiny příznivci dechové hudby, kdy je po-
těší Moravanka. V 17 hodin se pak mohou 

Festival Polička *555 se vrací
těšit na pohádku Kosí bratři nejmenší diváci. 
Součástí festivalu budou také doprovodné 
akce. V pátek a v sobotu zaplní náměstí Sta-
ročeský jarmark, v sobotu ve 14 hodin čeká 
na návštěvníky v Městském parku u hradeb 
westernové představení a   po celou dobu 
konání Poličky *555 nebudou na stejném 
místě chybět ani atrakce pro děti. 

(sáň)

Milí čtenáři, od tohoto čísla vám každý 
měsíc budeme přinášet malé ohlédnutí za 
počasím v Poličce za uplynulý měsíc, a  to 
díky laskavosti pracovníků ČHMÚ.

Za měřené období (20. 6.–20. 7.) naprše-
lo v Poličce a blízkém okolí 1 309 mm vody.

Dne 9. 7. v čase od 4:00 do 5:00 hod. na-
pršelo téměř 20 litrů vody na m2.

Dne 14. 7. napršelo 336 mm vody na m2, 
což bylo ten den nejvíce v Pardubickém kraji.

Zdroj ČHMÚ

Počasí
v červenci

LITOMYŠL
20. 8. – United city 2021
Multižánrový křesťanský festival poprvé v Litomyšli
zámecký amfi teátr 
TELČ
20.–21. 8. – Historické slavnosti Zachariáše 
z Hradce a Kateřiny z Valdštejna aneb Regionem 
Renesance
15 let od podpisu Memoranda Regionu Renesance 
(Telč, Třešť, Dačice, Slavonice, Jemnice)
TŘEBOŇ
14. 8. – Myslivecká Třeboň 
slavnost s mysliveckou tematikou a trhem na Ma-
sarykově náměstí, 10–17 hod.

Bližší informace a mnohem více tipů na výlet na-
leznete na www.ceskainspirace.cz


